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Nyomtatott és online sajtó 
 

„Székelyesen segíts minket odaátról” – Eltemették Potápi Árpád Jánost  
2024. október 24. – MTI, Krónika, hirado.hu, HVG, Index.hu, Hír TV, Magyar Nemzet, Magyar 

Hírlap, Pestisracok.hu, Origo.hu, Teol.hu, maszol.ro, szekelyhon.ro, Nyugati Jelen, bumm.sk 

Eltemették az október 17-én, 57 évesen elhunyt Potápi Árpád Jánost csütörtökön. A 

Miniszterelnökség nemzetpolitikáért felelős államtitkárát, Tolna vármegye 2. számú 

választókerületének fideszes országgyűlési képviselőjét, Potápi Árpádot a bonyhádi 

evangélikus temetőben több százan kísérték utolsó útjára. A ravatalnál Semjén Zsolt 

miniszterelnök-helyettes azt mondta, Potápi Árpád János „neve beíratott a nemzetpolitika, s 

így a magyar nemzet történetébe”. Magyar és keresztény volt, a nemzetpolitika, amit 

képviselünk, nem pusztán magyar, de keresztény is – tette hozzá. Mert „minden nemzet 

Istennek egy gondolata, ami egyszeri és megismételhetetlen, semmi nem adhatja azt az 

értékgazdagságot, ami (...) a magyarság, csak a magyarok” – fogalmazott Potápi Árpád 

temetésén.  A néhai államtitkártól búcsúzott mások mellett Orbán Viktor miniszterelnök, 

Kövér László, az Országgyűlés elnöke, Gulyás Gergely Miniszterelnökséget vezető miniszter, 

Áder János és Novák Katalin korábbi köztársasági elnök, Kelemen Hunor, a Romániai Magyar 

Demokrata Szövetség elnöke. A politikust római katolikus szertartás szerint temették el, 

emlékére a Szeplőtelen fogantatás templomban Felföldi László pécsi megyéspüspök mondott 

gyászmisét. A püspök a ravatalnál tartott búcsúbeszédében azt mondta, Potápi Árpád János 

nemcsak ismerte, hanem szolgálta is a Kárpát-medence magyarságát, közös, nemzeti 

célkitűzéseinket. 

 

Sulyok Tamás: a Vajdasági Magyar Szövetség a magyar-szerb kapcsolatrendszer 

megkerülhetetlen tényezője 
2024. október 27. – MTI, hirado.hu, Demokrata, Index.hu, Vasárnap.hu 

A Vajdasági Magyar Szövetség (VMSZ) a magyar-szerb kapcsolatrendszer aktív és 

megkerülhetetlen tényezője - mondta Sulyok Tamás köztársasági elnök, miután megbeszélést 

folytatott Pásztor Bálinttal, a VMSZ elnökével vasárnap Palicson. A köztársasági elnök 

kiemelte: a vajdasági magyar közösség évek óta közösségileg és egyénileg is megbecsülésnek 

örvend Szerbiában, és a magyarság szerzett jogai nem szenvedtek, és nem szenvednek csorbát. 

Hozzátette: ennek is köszönhetően Magyarország Szerbiára nemcsak stratégiai partnerként, 

hanem őszinte barátként is tekint. Szerbiában, azon belül is a Vajdaságban jelentős számú 

magyarság él - emlékeztetett az államfő. Hozzáfűzve: ezért is tartotta fontosnak, hogy a hétfői 

belgrádi hivatalos találkozói előtt a vajdasági magyarok érdekképviseleti szerveinek vezetőivel 

is egyeztessen. Sulyok Tamás a hétfői látogatásról elmondta: megbeszélést folytat Aleksandar 

Vucic szerb államfővel, majd Milos Vucevic miniszterelnökkel és a Szerb Köztársaság 

házelnökével is találkozik. 
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Áder Jánosnak és Tomislav Nikolicnak ítélték oda a Pásztor István-díjat 
2024. október 25. – MTI, hirado.hu, Magyar Nemzet, Magyar Hírlap, Demokrata, Vajma.info, 

Magyarszo.rs 

Áder János korábbi magyar és Tomislav Nikolic egykori szerb köztársasági elnöknek ítélték 

oda a Pásztor István-díjat, amelyet idén adnak át először - közölte a Pásztor István Alapítvány 

pénteken. A Vajdasági Magyar Szövetség (VMSZ) egy éve elhunyt elnökéről elnevezett 

alapítvány június 12-én jött létre. A pénteki közlemény szerint "megalapításának célja Pásztor 

István politikai hagyatékának átörökítése példaértékű személyes elhivatottsága és közéleti 

munkássága eredményei előtt tisztelegve". A magyarázat szerint a VMSZ néhai elnöke minden 

erejével "a vajdasági magyarság szülőföldön megmaradásáért és fejlődéséért dolgozott, és hitte 

a szerb-magyar viszony jóra fordulását, amelynek elérésében elévülhetetlen érdemeket 

szerzett", a magyar-szerb történelmi megbékélés pedig - amely "szinte egyedülálló az európai 

országok és nemzetek közötti viszonyok rendezésében" - Szerbia és Magyarország jószomszédi 

viszonyának kialakulásához vezetett, amely egy évtized alatt stratégiai partnerséggé fejlődött. 

A Pásztor István-díjjal a róla elnevezett alapítvány "azon személyek munkásságát ismeri el, 

akik hozzájárultak ehhez, illetve, akik tovább építik és fejlesztik a Szerbiában élő magyar 

közösség, a Magyarországon élő szerb közösség és a két ország minden polgára javára". 

 

Kövér László: napjaink Európájában nincs fontosabb kérdés, mint a népesedés 

ügye 
2024. október 25. – MTI, hirado.hu, Magyar Hírlap, Demokrata 

Napjaink Európájában – így Romániában és Magyarországon is – nincs fontosabb kérdés, mint 

a népesedés ügye, hogy mi, magyarok, románok, európai emberek, be tudjuk-e lakni ezt a 

földet, amelyet a Jóistentől kaptunk otthonul – jelentette ki Kövér László, az Országgyűlés 

elnöke pénteken Kolozsváron, a Romániai Evangélikus-Lutheránus Egyház zsinatának nyitó 

istentiszteletén. A belvárosi evangélikus templomban tartott ünnepi eseményen mondott 

beszédében Kövér László leszögezte: reformátusként több oka is van arra, hogy részt vegyen az 

evangélikus rendezvényen. Egyrészt az Adorjáni Dezső Zoltán püspökhöz fűződő barátsága, 

másrészt a református és evangélikus egyház közötti évszázados együttműködés, melynek 

megfogalmazása szerint nemcsak múltja, hanem jövője is kell legyen. Rámutatott: a 

protestantizmus új civilizációs lendületet adott a keresztény Európának, mely sajnos épp 

napjainkban látszik kifulladni. „Ez is arra int bennünket, tisztelt zsinat, hogy az európai 

keresztények – katolikusok, protestánsok és ortodoxok – együttműködésére a jövőben nagyon 

nagy szükség lesz, hiszen a közös tapasztalataink szerint napjainkban több értelemben is 

deformálódó Európát szellemi és lelki értelemben ismét a kereszténységnek kell reformálnia, 

azaz megújítania” – mondta. 

 

Kövér László: Wittner Mária a magyar jellem nagyasszonya volt 
2024. október 25. – MTI, hirado.hu 

Wittner Mária a magyar jellem nagyasszonya volt, aki soha nem első, hanem mindig önmaga 

akart lenni, soha nem önmagáért, hanem az Istenben és hazában hívő magyar társaiért - 
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hangoztatta Kövér László szombaton Marosvásárhelyen, az '56-os szabadságharcos előtt 

tisztelgő megemlékezésen. A házelnök kifejtette: Erdély egykori nagyasszonyai - akik erkölcsi 

tekintélyükkel és példamutatásukkal vívták ki ezt a címet - többnyire fejedelmek feleségei 

voltak, a budapesti születésű, árvaházban nevelkedett Wittner Mária azonban csak nyomort és 

kiszolgáltatottságot kapott a kommunizmus által rabul ejtett hazájától, mégis, 1956-ban szívét 

és lelkét adta hazája szabadságáért. Kövér László kiemelte: az '56-os magyar hősöket a 

szabadságvágy éltette és késztette kitartásra, akkor is, amikor 1956. november 4-én a 

Szovjetunió több harckocsival támadt Magyarországra, mint 1939-ben Hitler Lengyelországra. 

 

Gulyás: mindent meg kell tenni, hogy az RMDSZ a lehető legszélesebb 

képviselettel rendelkezzen a parlamentben  
2024. október 24. – MTI, Krónika, szekelyhon.ro, maszol.ro 

Különösen nagy tétje van a romániai parlamenti és államfőválasztásnak, és az RMDSZ jó 

szereplése a garanciája a jó román–magyar kapcsolatoknak is – jelentette ki Gulyás Gergely 

Miniszterelnökséget vezető miniszter csütörtökön Sepsiszentgyörgyön. Gulyás Gergely a 

székelyföldi körútján tartott sajtóbeszélgetésen aláhúzta: minden alkalommal, amikor az 

RMDSZ a román kormánykoalíció része volt, az együttműködés lényegesen könnyebb volt a 

két ország között, és ilyenkor az erdélyi magyarság életlehetőségei is lényegesen jobbak, 

kiterjedtebbek, szélesebbek. Az MTI szerint aláhúzta: ezért mindent meg kell tenni annak 

érdekében, hogy az RMDSZ a lehető legszélesebb képviselettel rendelkezzen a román 

parlamentben. Úgy vélte, jó esély van egy korábbinál is jobb eredményre, de ehhez minden 

erdélyi magyarnak át kell látnia annak a rendkívüli fontosságát, hogy Kelemen Hunor 

államelnökjelölt és az RMDSZ jelöltjei a lehető legjobban szerepeljenek.  

 

Hankó Balázs: Magyarország és Szerbia stratégiai partnerek 
2024. október 24. – MTI, kormany.hu, PannonRTV, Vajma.info 

Magyarország és Szerbia stratégiai szövetségben áll egymással, nemcsak a két nemzet szintjén, 

hanem az innováció, a tudomány, valamint a kultúra szintjén is - hangsúlyozta Hankó Balázs 

kultúráért és innovációért felelős miniszter csütörtökön Belgrádban, miután találkozott az 

innovációért felelős szerb miniszterrel, illetve a kulturális tárcavezetővel. Hankó Balázs Jelena 

Begovic innovációért felelős miniszterrel négy témáról egyeztetett. Ezek között szerepel, hogy 

"Magyarország és Szerbia olyan közös innovációs alapot hoz létre, amelyben az egyetemeink, 

kutatóközpontjaink együttműködésével az egészséges élet, a zöld átállás és a digitalizáció 

területén hozunk létre kutatásokat". Emellett megállapodtak, hogy erősítik az egyetemek 

közötti kapcsolatokat, és ebben a programban a Szegedi Tudományegyetem, a Debreceni 

Egyetem, valamint a Semmelweis Egyetem vesz részt.  

 

Magyar Levente: a közös múlt kisajátíthatatlan 
2024. október 25. – MTI, Magyar Hírlap, Index.hu, Ma7.sk, Felvidék.ma 

Egyre többen ismerik fel Szlovákiában és Magyarországon is, hogy a közös múlt 

kisajátíthatatlan - mondta Magyar Levente, a Külgazdasági és Külügyminisztérium parlamenti 
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államtitkára pénteken Budapesten, a Magyar Nemzeti Múzeumban egy könyvbemutatón. 

"Közösen építettük azt az országot, amely oly sok közös sikert és gazdagságot adott 

mindannyiunknak, és amely lehetővé tette a közös értékek megszületését" - fogalmazott az 

államtitkár a Szlovákia - A történelmi Felvidék műemlékeinek képes enciklopédiája című kötet 

magyarországi díszbemutatóján. A 17 500 szlovákiai műemléket bemutató vaskos, ezeroldalas 

mű szerzője Peter Kresánek művészettörténész, műemlékvédő és építész, aki a kilencvenes 

évek elején két cikluson át volt Pozsony főpolgármestere. A rendezvényen a magyar államtitkár 

a Magyar Érdemrend Tisztikeresztjével tüntette ki Peter Kresáneket, akit Balogh Csaba 

pozsonyi magyar nagykövet méltatott. 

 

Németh Zsolt: Fábián Ernő a magyar nemzetpolitika atyamestere volt 
2024. október 25. – MTI, Magyar Hírlap 

A magyar nemzetpolitika atyamesterének nevezte Fábián Ernőt az Országgyűlés külügyi 

bizottságának elnöke pénteken az MTI-nek. Németh Zsolt abból az alkalomból nyilatkozott, 

hogy az erdélyi filozófus, nemzetpolitikus születésének 90. évfordulóján emlékkonferenciát 

rendeztek a Kőrösi Csoma Sándor Közművelődési Egyesület szervezésében Fábián Ernő 

szülőhelyén, Kovásznán. A fideszes politikus hangsúlyozta: Fábián Ernőt olyan nemzetpolitikai 

realizmus jellemezte, amely egyszerre fordult szembe az illúziók kergetésével és a nemzet 

ügyeinek leminősítésével, negligálásával. Realista, az eredményekre koncentráló, a 

gyakorlatban megvalósítható nemzetpolitikát jelölt ki, amelynek "az ösvényén mind a mai 

napig tovább haladhatunk" - tette hozzá. 

 

Felavatták Nagyenyeden az uniós alapokból és magyar kormánytámogatással 

felújított középkori vártemplomot 
2024. október 27. – MTI, Magyar Hírlap 

Hálaadó istentisztelettel avatták fel Nagyenyeden vasárnap az európai uniós alapokból, illetve 

a magyar kormány támogatásával felújított középkori vártemplomot, amely számos 

országgyűlés és zsinat helyszíne, hosszú időn keresztül az Erdélyi Református Egyház püspöki 

székhelye volt. Igehirdetésében Kató Béla, az Erdélyi Református Egyházkerület püspöke 

rámutatott: az egész Erdélyi Református Egyházkerület (EREK) ünnepel, lassan befejeződik az 

a nagyszabású program, amelynek révén a fél évezredes református egyház mintegy ötszáz 

temploma és egyházi ingatlana újult meg Erdélyben. Hálaadásra sereglett össze Nagyenyed 

reformátussága is, hogy megköszönje azt a sok-sok támogatást, amit "itthonról, Európából, az 

anyaországból kapott" a vártemplom felújításához - tette hozzá. Brendus Réka, a 

Nemzetpolitikai államtitkárság főosztályvezetője köszöntőjében elmondta: nehéz szívvel áll a 

gyülekezet elé a minden magyar közösség sorsát szívén viselő, közelmúltban elhunyt Potápi 

Árpád János helyett, ugyanakkor - egykori nagyenyedi diákként - emelkedett lélekkel tért 

vissza az erdélyi református egyház bölcsőjének számító városba. Úgy értékelte: a vártemplom 

teljes felújítása tisztelgés a történelem, és a jelenkor hősei előtt. 
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Szili Katalin: A Csemadok a felvidéki magyarság összetartója 
2024. október 26. – MTI, hirado.hu, Ma7.sk 

Negyvenmillió perce lélegzik és él a Csemadok a felvidéki magyarság kultúrájának 

szolgálatáért. A Kárpát-medence egyik „legöregebb” szövetsége a 75. születésnapját ünnepelte 

Galántán. “A Csemadok már egy emberöltőt élt meg. 2024 nem csak a Csemadok 75. éves 

évfordulója, hanem az az esztendő is, amikor elmondhatjuk, hogy húsz éve vagyunk közösen 

az Európai Unióban. December 5-én lesz húsz esztendeje annak is, mikor Magyarországon az 

az ominózus népszavazás megroppantotta a nemzet gerincét. Számunkra ezen körülmények 

között különösen fontosak azok a hálózataink a Kárpát-medencében és a diaszpórában, 

amelyek a nemzetünk egységét hozzák létre. Ezen kis közösségek hálózatából, kollektivitásából 

jön létre az együttműködő, cselekvő nemzet” – mondta Szili Katalin beszédében.  

 

Szili Katalin szerint Erdély értelmiségének össze kell fognia, és ki kell állnia a 

magyarság megmaradásáért 
2024. október 27. – MTI, hirado.hu, Ma7.sk, Felvidék.ma 

Erdély értelmiségének össze kell fognia, és ki kell állnia a nemzetért, az itt élő magyarság 

megmaradásáért, szülőföldjén való boldogulásáért - hangoztatta Szili Katalin vasárnap a 

szilágysági Ákoson, ahol a száz éve született Dobai István nemzetközi jogász, '56-os elítélt 

tiszteletére helyeztek emléktáblát a református gyülekezeti ház falára. A miniszterelnöki 

főtanácsadó szerint ezt példázza - az erdélyi kérdés megoldását egy ENSZ-hez címzett 

memorandumban sürgető és ezért bebörtönzött - Dobai István életútja, akit a nemzethűség, a 

felelősségvállalás és a szülőföld szeretete vezérelt. Szili Katalin szerinta Nyugat ma is ugyanúgy 

befogja fülét és eltakarja szemét, miként 1956-ban tette, de a magyarságnak ki kell állnia az 

önigazgatás, a szuverenitás és a béke értékei mellett. 

 

Gyászmisét tartottak Potápi Árpád János emlékére a csíksomlyói hegynyeregben 
2024. október 24. – Szekelyhon.ro, Hargita Népe, Magyar Nemzet, hirado.hu 

Ökumenikus istentiszteletet tartottak az október 17-én elhunyt Potápi Árpád János, a magyar 

Miniszterelnökség nemzetpolitikáért felelős államtitkára emlékére a csíksomlyói 

hegynyeregben csütörtök délután. A gyászmisét az államtitkár bonyhádi temetésével egy 

időben mutatták be. A több mint 180 résztvevő a csíksomlyói borvízforrásnál gyülekezett, a 

gyászmenetben többek között népviseletbe öltözött helyi elöljárók és huszárok vonultak a 

Hármashalom-oltárhoz.  

 

Megalapozták a sepsiszentgyörgyi egyetemi oktatást: épülhet a Sapientia 

campusa 
2024. október 24. – maszol.ro, szekelyhon.ro 

Sepsiszentgyörgy árkosi határában csütörtökön letették a Sapientia Erdélyi Magyar 

Tudományegyetem campusának alapkövét. Ezzel a tízhektáros területen kezdetét veheti az 
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építkezés, hogy 400-500 egyetemista számára biztosítsanak korszerű oktatási és lakhatási 

körülményeket az agrármérnöki, erdőmérnöki, sport és képzőművészeti szak hallgatóinak. „Az 

alapkő és a szegletkő az épületek két fontos pontja. Egyik tartja, a másik összetartja az épületet, 

és ha ezeket jól választják ki, akkor a ház viharálló lesz” – fogalmazta meg Kató Béla református 

püspök. A Sapientia Alapítvány elnöke szerint sokat számolták, hogy mennyi beton és vas kell 

ahhoz, hogy az egyetemi campus biztos alapokon álljon, de valójában a legfontosabb és 

legerősebb alapköve az épületnek maga az ember. Tonk Márton, a Sapientia egyetem rektora 

rámutatott: 25 év kellett ahhoz, hogy kialakuljon az erdélyi magyar felsőoktatás legnagyobb 

intézményének hálózata Kolozsváron, Marosvásárhelyen, Csíkszeredában és most 

Sepsiszentgyörgyön is. Értelmezése szerint a Sapientia nemcsak a magyar nemzetpolitika 

legsikeresebb Kárpát-medencei projektje, hanem a magyarlakta vidékek szimbolikus és 

valóságos térvisszafoglalását is jelenti.  

 

Tizenötmillió eurós fejlesztés folyamata indul be a Sepsi Ipari Parkban  
2024. október 24. – szekelyhon.ro, maszol.ro 

Rekord értékű, további befektetőket is vonzó beruházás megvalósítása veszi kezdetét rövidesen 

Sepsiszentgyörgyön, a szépmezői ipari parkban. A termelő vállalatok számára épülő csarnokok 

ünnepélyes alapkőletételén Gulyás Gergely miniszter is tiszteletét tette. Több ezer 

négyzetméteren elterülő, multifunkcionális csarnokok építésének fog a magyarországi Xanga 

Investment & Development Group a szépmezői ipari parkban. A park legnagyobb parcelláján, 

4,3 hektáros területén két olyan csarnokot hoznak létre, amelyek az elsősorban ipari termelést 

végző vállalatok számára lesznek alkalmasak. Az ünnepségen résztvevő vendégeket Miklós 

Zoltán, az RMDSZ parlamenti képviselője köszöntötte. Mint mondta, hat éve dolgoznak rajta, 

hogy benépesítsék a parkot, a munka gyümölcse most beért. Utána Sepsiszentgyörgy 

polgármestere mondott köszönetet a magyar állammal való szoros kapcsolatért, valamint a 

fejlesztésért, amivel a város lakóinak életminősége is javulhat, hiszen számos munkahely jön 

majd létre a jövőben. Gulyás Gergely, a Miniszterelnökséget vezető miniszter elsősorban 

gratulált mindenkinek a beruházáshoz, kiemelten azért, hogy anyaországi mintát honosítanak 

meg vele. Mint mondta: a szülőföldön maradáshoz kellenek a jó óvodák, iskolák, a 

munkahelyek is, most ebben az ügyben tesznek egy újabb lépést előre.  

 

„Isten időzítése, hogy itt vagyok” – Gyurkócza Aranka börtönlelkészt a hite 

segítette át az 1956-ot követő meghurcoltatásokon  
2024. október 24. – Krónika 

Az 1956-os magyarországi forradalom leverését Romániában is megtorlások követték. Az 

Aradon börtönlelkészként szolgáló Gyurkócza Arankát a kolozsvári Protestáns Teológiai 

Intézet hallgatójaként érte az események híre. Bár nem vett részt semmilyen szervezkedésben, 

hamis tanúzásra akarták kényszeríteni, és mert nem vallott diáktársai ellen, negyedéven 

kicsapták az egyetemről. Tanítóként, tanárként és karvezetőként szolgálta az Arad megyei 

magyar közöséget évtizedeken át, mígnem a rendszerváltást követően, több mint 30 év után 

letehette elmaradt vizsgáit, és már a nyugdíjkorhatárhoz közel evangélikus-lutheránus 
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lévitalelkésszé szentelték fel. Testi és lelki megpróbáltatások után, halálos betegség legyőzését 

követően 90 éves korát meghazudtoló frissességgel, elszántsággal és hittel teljesíti ma is a 

hivatását.  

 

1956 üzenete: az elnyomást tűrni nem szabad 
2024. október 24. – maszol.ro 

„A jövőt újra meg újra át kell beszélni, és csakis egy olyan jövőt lehet elképzelni, ahol az erőszak 

nem érvényesül, és ahol a világ mindig megvédi a gyengébbet az erőszakkal és az erősebbel 

szemben” – jelentette ki Markó Béla, az RMDSZ volt szövetségi elnöke az Erdély TV 24plusz 

című műsorában. Az aktív politikából visszavonult, de a közélet pulzusát továbbra is figyelő 

költő 1956 erkölcsi üzenetéről beszélt. „1956 üzenete mindenütt egyértelmű kellene legyen 

számunkra, az elnyomást tűrni nem szabad, az elnyomással szembe kell fordulni, és végül is 

minden diktatúrát meg kell próbálni lerázni magunkról. Hogy ez milyen eszközökkel történhet 

egy adott pillanatban, és a történelemnek egy adott idejében, ez egy más kérdés, tehát nem 

feltétlenül erőszakkal, de mindenképpen szembe kell fordulni minden diktatórikus kísérlettel. 

És én azt hittem, hogy ez egyértelmű, ezért emlegetjük, és ezért tekintjük szimbólumnak 1848-

at és 1956-ot is, hogy a magyar nép egy adott pillanatban szembefordult az elnyomással, és 

fölkelt az elnyomás ellen. 

 

RMDSZ: Kolozs megyében erős és megkerülhetetlen a magyar közösség 
2024. október 24. – maszol.ro 

Bővült csapattal indul neki az új megyei tanácsosi mandátumnak az RMDSZ. Letették az esküt 

a Kolozs Megyei Tanács önkormányzati képviselői. Az RMDSZ frakció újult erővel vág neki a 

következő négy évnek - álla a Kolozs megyei RMDSZ közelményében. Az alelnöki tisztséget 

továbbra is Vákár István tölti be, mellette Antal Géza, Balla Ferencz, Lőrinczi Zoltán, Rés Éva 

és Szabó-Csorba Zsuzsanna Emese képviselik majd a Kolozs megyei magyar közösség érdekeit. 

„Kolozs megyében erős és megkerülhetetlen a magyar közösség, akinek hangját hallatni fogjuk 

a következő négy évben is, hiszen csak így tudunk érvényt szerezni a magyar érdekeknek. A 

megye fejlesztése és a közösség építése továbbra is a legfőbb prioritásunk. Jobb egészségügi és 

jobb szociális ellátást, jobb oktatási körülményeket akarunk biztosítani, a kulturális 

intézményeknek megfelelő támogatást. A legfontosabb cél, hogy otthon érezzük magunkat 

Kolozs megyében, azon dolgoztunk és dolgozunk, hogy egy élhető, otthonos Kolozs megyét 

teremtsünk” – nyilatkozta Vákár István. 

 

Csíkszereda: „élhető, szerethető városért” dolgozik az új önkormányzati testület 
2024. október 24. – maszol.ro, szekelyhon.ro 

Ünnepélyes keretek között, a csíkszeredai városháza dísztermében tartották meg az új 

önkormányzati testület alakulóülését, amelyen neves egyházi és világi meghívottak vettek 

részt. Többek között jelen volt a város két korábbi polgármestere, Csedő Csaba és Ráduly 

Róbert Kálmán, Tamás József, a Gyulafehérvári főegyházmegye nyugalmazott segédpüspöke, 

Beke Mihály András első beosztott magyarországi konzul, Hajdu Gábor parlamenti képviselő, 
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valamint hivatalból képviseltette magát Petres Sándor prefektus. Korodi Attila székfoglaló 

beszédében az eddigi megvalósításokról és tervekről beszélt, ugyanakkor a régiósítás 

problémájára is rávilágított, üzenve, hogy képesek vagyunk helyt állni és sikert aratni. „Mindig 

nyitottan kommunikáltunk a városlakókkal, hogy pontosan, gyorsan és hitelesen legyenek 

tájékoztatva. Kollégáimmal közösen közel ezer fogadóórát tartottunk, de a digitális platformok 

is aktívak voltak. Nincs, miért szégyenkezni, a felkészült, szakértőkből álló csapattal sok 

területen sikerült eredményt elérni. Oktatás, kultúra, sport, közbiztonság, gazdaságfejlesztés. 

Pezseg a civil és az egyházi élet. Egy részben megújult csapattal folytatjuk a megkezdett 

munkát” – fogalmazott a megyeszékhely első embere. 

 

Kézdivásárhelyen RMDSZ-többségű tanács kezdi meg a munkát  
2024. október 24. – szekelyhon.ro, maszol.ro 

Kézdivásárhely új helyi képviselő-testülete is letette a hivatali esküt. Az ünnepélyes 

ceremóniának a Vigadó Művelődési Központ díszterme adott helyet csütörtök délben. A régi-

új testületben az RMDSZ-t jelenleg dr. Szilveszter Szabolcs, Dávid Sándor, Domokos-Fejér 

Melinda, Vargyasi Hunor, Kiss Levente Csaba, dr. Szász Szabolcs, Szigethy Kálmán, Papp 

Gyöngyike, Kolbász Kicsid Laura, Lőrincz József és Oláh István képviseli, közülük hárman első 

mandátumokat kezdik meg. Az EMSZ listájáról Tankó Sándor, Ilyés Botond és Balázs Attila 

jutott be; utóbbi kettőnek már van önkormányzati tapasztalata. Ugyanezen alkalomból a 

prefektus Bokor Tibort is újfent beiktatta a polgármesteri tisztségbe, ő egyébként 2012 óta áll 

a város élén, azaz negyedik mandátumát kezdi meg. Az eskü letétele után az elöljáró köszönetet 

mondott a helyi tanács korábbi tagjainak, hangsúlyozván, hogy változatlanul számít a 

véleményükre, segítségükre. 

 

Fábián Ernőre emlékeznek Kovásznán  
2024. október 24. – szekelyhon.ro 

Fábián Ernő filozófus, közíró és pedagógus születésének kilencvenedik évfordulójára 

emlékeznek október 25-én Kovásznán. Az eseményt a Kőrösi Csoma Sándor Közművelődési 

Egyesület és Népfőiskola szervezi. Az emléknapon jelen lesz Németh Zsolt, a Magyar 

Országgyűlés Külügyi Bizottságának elnöke is, aki mentoraként tekint Fábián Ernőre. A 

rendezvény október 25-én, pénteken 15 órakor koszorúzási ünnepséggel kezdődik a központi 

park szoborsétányán, Fábián Ernő 2011-ben felállított, Vargha Mihály által készített szobránál. 

A program emlékkonferenciával folytatódik az Őzike Szállodában, végül állófogadással zárul.  

 

Kelemen Hunor: A választások tétje megerősíteni a magyar képviseletet és 

visszakerülni a kormányba 
2024. október 24. – maszol.ro, Nyugati Jelen 

„A Józan ész programjában minden társadalmi problémára, kérdésre megoldást javaslunk. Mi 

azt szeretnénk, hogy az állam tisztelje a polgárokat, az állami intézmények jó szolgáltatást 

nyújtsanak a polgárnak. A vállalkozóknak haladniuk kell, a gazdáknak boldogulni, a diákoknak 

könnyebben, gyorsabban tanulni, a betegek érdekének pedig érvényesülni kell! Mert akkor 
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lesz, amiért itthon maradni a szülőföldön, és ezért lesz érdemes hazajönni annak, aki elment” 

– nyilatkozta Kelemen Hunor csütörtökön Sepsiszentgyörgyön. A magyar államelnökjelölt az 

elmúlt másfél hónapban bejárta Erdélyt, Romániát, és meghallgatta a nyugdíjasok, fiatalok, 

vállalkozók, gazdák, pedagógusok problémáit, és azt is, milyen megoldásokat javasolnak. 

Szinte mindenki azt mondta, a legnagyobb gondja azzal van, ahogy az állam nem bízik bennük. 

 

„A mi szabadságharcunk a nemzeti identitásunk megőrzéséről szól” 
2024. október 24. – Nyugati Jelen 

Az 1956-os magyar forradalom és szabadságharc 68. évfordulóján, 2024. október 23-án 

megemlékező ünnepséget tartottak a temesvári Új Ezredév Református Központban. Az 

ünnepi rendezvényen részt vettek a magyar intézmények, politikai pártok, a történelmi 

egyházak, a civil szervezetek és a temesvári magyar közösség képviselői, sajnos jóval 

kevesebben, mint a március idusán megtartott megemlékezéseken. Tamás Péter, 

Magyarország tiszteletbeli konzulja a váratlanul elhunyt Potápi Árpád nemzetpolitikai 

államtitkárra való megemlékezésre hívta fel a jelenlevőket. Potápi számos magyar 

intézménynek, óvodának, iskolának nyújtott segítő kezet, támogatást itt a Bánságban. Az 1848-

as és 1956-os forradalmárok hőstettei kapcsán Tamás Péter ünnepi beszédében arra kereste a 

választ, hogy mi, a XXI. században élő bánsági magyarok mivel tartozunk a társadalomnak, 

képesek lennénk-e olyan hőstettekre, mint nagy elődeink? „Éljük meg a magyarságunkat, 

tartsunk ki itt Temesváron és mivel kevesen vagyunk, össze kell fogjunk ahhoz, hogy helyt 

állhassunk!” – mondta Tamás Péter, aki Bereményi Géza Corvin-köziek című versének soraival 

zárta ünnepi beszédét. 

 

Jogerős: újrázhat az egyetlen szavazattal nyertes polgármester Székelyhídon – Az 

EMSZ tovább hadakozik  
2024. október 24. – Krónika 

Újrázhat Béres Csaba, a Bihar megyei Székelyhíd jelenleg is regnáló, a június 9-ei 

választásokból vesztesként kikerülő, majd az újraszámolást követően mindössze egyetlen 

vokssal győzedelmeskedő RMDSZ-es polgármestere. A margittai bíróság ugyanis elutasította 

az első körben több szavazatot szerző, az Erdélyi Magyar Szövetség (EMSZ) színeiben a 

székelyhídi polgármesteri tisztségért versenybe szálló Boros Dávid és pártja fellebbezését. 

Fellebbezésnek nincs helye. Remélem, ezzel vége lesz a választás körüli ellenzéki 

jogászkodásnak, és zavartalanul folytathatjuk a munkát Székelyhídért és a falvaiért. Köszönöm 

mindenkinek, aki júniusban támogatott – de azoknak a hangját is hallom, akik itt élnek, a 

városért szeretnének tenni, de nem rám szavaztak. Az én dolgom őket is képviselni, így fogok 

tenni az elkövetkező években” – fogalmazott Béres Csaba, a Bihar megyei kisváros egyetlen 

szavazattal győzedelmeskedő elöljárója.   
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Szacsvay Imre mártírjegyzőre emlékeztek Nagyváradon 
2024. október 24. – erdon.ro 

Az RMDSZ Bihar megyei és nagyváradi szervezete, együttműködve a történelmi magyar 

egyházakkal és a Szacsvay Imre Általános Iskolával, október 24-én, csütörtök délután 

emlékműsorral tisztelgett az 1848–49-es forradalom és szabadságharc országgyűlése mártír 

jegyzőjének halála 175. évfordulója alkalmával. Ünnepi beszédében Szabó Ödön parlamenti 

képviselő, az RMDSZ Bihar megyei szervezetének ügyvezető elnöke az elv- és értékszerű 

döntések fontosságát emelte ki. Hangsúlyozta: napjainkban is fontos, hogy odafigyeljük az 

igazi hőseinkre, akik ebben a városban éltek valamikor, és életük egy pillanatában úgy 

döntöttek, hogy nem a könnyebbik utat választják. A kérdés azonban az, hogy ha most élne, 

bekövetnénk-e Szacsvayt a közösségi oldalakon? Mert az értékszerű dolgokat nem mindig 

lájkolják az emberek, hiszen nem biztos, hogy azok „poénosak” vagy „menőek”. 

 

Össze kell hangolni az oktatási szinteket – A kisebbségi diákok románnyelv-

tanításának módosítását javasolják a szakmabeliek  
2024. október 25. – Krónika, maszol.ro 

Az új, szakmai kutatások fényében fogalmaz meg javaslatokat a kisebbségi diákok románnyelv-

oktatására összpontosító, szakmai szempontú beadvány, amellyel az oktatási minisztériumhoz 

fordult a Romániai Magyar Pedagógusok Szövetsége (RMPSZ) és az RMDSZ. Ferencz-Salamon 

Alpár, az RMPSZ általános alelnöke a Krónikának elmondta, a szakmai előterjesztésre nagy 

szükség van annak érdekében, hogy módosításokat lehessen eszközölni a románnyelv-oktatás 

gyakorlatának különböző vetületein. Mint fogalmazott, a szakmai javaslatokra – amelyeket 

tankönyvírók, a tantervek összeállítói és pedagógusok állítottak össze közösen – nagy szükség 

van annak érdekében, hogy módosításokat lehessen eszközölni a románnyelv-oktatás 

gyakorlatának különféle vetületein. Az erre vonatkozó tanácskozást Kihívások és lehetőségek a 

román nyelv oktatásában a magyar iskolákban címmel Szovátán, szeptember 27‒29. között 

tartották.  

 

Magyarellenes rigmusokat skandáló román futballhuligánok megbüntetését 

kérik a Csíkszereda váradi meccse után  
2024. október 25. – Krónika 

Magyarellenes rigmusok skandálása miatt soviniszta román futballhuligánok megbüntetését 

kéri Szabó József, a nagyváradi közgyűlés RMDSZ-es tagja a Nagyváradi Bihar FC és az FK 

Csíkszereda vasárnapi mérkőzésén történt incidensek nyomán. A politikus a közgyűlés 

csütörtöki ülésén közölte, hogy hivatalos megkereséssel fordult Florin Birta polgármesterhez a 

történtek miatt. Szabó kijelentette: megdöbbentette, hogy a Bihar FC–FK Csíkszereda – 

egyébként a székelyföldi csapat által 1-0-ra megnyert – mérkőzésen a nagyváradi klub 

szurkolói csoportjának egy része rasszista és magyarellenes rigmusokat énekelt, melyek az élő 

televíziós közvetítésbe behallatszottak, és a közösségimédia-csatornákra is felkerültek. A 

nagyváradi magyarság és az RMDSZ frakció nevében kikérem magamnak ezt a viselkedési 
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formát, a csapat szurkolójaként megkövetelem minden érintettől, hogy ennek az esetnek 

meglegyenek a következményei” – fogalmazott Szabó József.  

 

Terveit vázolta és a tanácsosokkal szemben is megfogalmazta elvárásait a 

másodszor beiktatott Soós Zoltán 
2024. október 25. – Krónika, maszol.ro, szekelyhon.ro 

Beiktatták tisztségébe pénteken Soós Zoltánt, Marosvásárhely újraválasztott polgármesterét, 

és a helyi közgyűlés is megalakult, melyben az RMDSZ-nek van a legtöbb képviselője. Soós a 

parttalan vitáktól hangos képviselő-testület támogatását kérte. A június 9-i helyhatósági 

választásokon az RMDSZ és a két kisebbik magyar párt támogatásával, függetlenként újabb 

mandátumot nyert Soós Zoltán beiktatása után Facebook-oldalán azt írta: egy modern és 

élettel teli Marosvásárhely újjáépítésére törekszik. Székfoglaló beszédében az elöljáró 

emlékeztetett: négy éve arra vállalkozott, hogy szebbé, élhetőbbé tegye a várost, és ez a cél 

változatlan. Úgy fogalmazott, a városvezetés jó úton jár, még ha a város építőtelepnek is hat, 

de a jó munkához áldozat és türelem kell. Megköszönte a szavazók támogatását, és rámutatott: 

az elmúlt négy évben a város román és magyar lakói megtanultak hatékonyan együttműködni, 

bizonyították, hogy ez megvalósítható.  

 

„A politikus legfontosabb névjegye a hitelesség” – Interjú Borboly Csaba 

leköszönő megyeelnökkel 
2024. október 25. – maszol.ro 

Az egészségügyi ellátórendszerrel, valamint a megyei utakkal kapcsolatos beruházásokra 

büszke többek között Hargita Megye Tanácsának 16 év után leköszönő elnöke. Borboly Csaba 

beszélgetésünkben kiemelte: olyan csapatot sikerült összeállítani az általa vezetett 

intézményben, amely „egy kisebb országot is el tudna igazgatni”. A politikus a jövőben is 

szeretné kivenni a részét a megyei tanács munkájából, függetlenül attól, milyen tisztséget tölt 

majd be. „Függetlenül attól, hogy a jövőben milyen tisztséget töltök be, szeretnék bizonyos 

témákkal foglalkozni. Ilyenek a megyei sürgősségi kórház fejlesztése, beruházásai, programjai 

és felügyelete, nemzetközi kapcsolatok területe, civil pályázatok erősítése, EU-s projektek 

megvalósítása. A digitalizációs megoldások gyakorlatba ültetetésén és a bürokrácia 

csökkentésén is szeretnék többek között tovább dolgozni. De fontos számomra az oktatás, 

kultúra, ifjúság és sport, vagyis a társadalomszervezés különböző területei. A térségi napokat 

szeretném továbbra is tartani, sok jó dologban egyeztünk meg, amit csapatban tudunk 

megvalósítani és persze, amit még rám bíz a megválasztott elnök” – mondta el Borboly Csaba. 

 

Hatodik polgármesteri mandátumát kezdte meg Kolozsváron Emil Boc 
2024. október 25. – maszol.ro 

Hatodik polgármesteri mandátumát kezdi el Kolozsváron Emil Boc, aki tegnap letette az esküt 

a városházán tartott ünnepi ülésen. A júniusi helyhatósági választások nyomán az RMDSZ négy 

tanácsossal vesz részt a tesületben.   „Szeretném megköszönni a kolozsváriak a bizalmat. 
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Köszönöm a városházi csapatomnak, a munkatársaimnak, a portástól a szolgálati igazgatókig. 

Köszönetet szeretnék mondani a PNL-s kollégáimnak is, akik támogattak engem. Köszönet az 

RMDSZ-es kollégáknak is, akikkel jó együttműködést folytatunk” - mondta egyebek mellett az 

eskütétel után Boc. A régi-új polgármester szerint egy nehéz mandátum következik, mivel 

veszélyek, háborúk zajlanak körülöttünk. „Meg kell védenünk a demokráciát, hogy a harckocsik 

lánctalpai ne érkezzenek el országunk vagy az Európai Unió területére. A fejlesztési projektek 

megvalósításához békére van szükség” - fogalmazott a városvezető. Az RMDSZ-t Oláh Emese, 

Azzola Katalin, Bódizs György István és Andacs Zsolt Levente képviseli a kolozsvári tanácsban.  

 

Felesküdött Nagyvárad újrázó polgármestere és beiktatták a helyi tanácsosokat 
2024. október 25. – maszol.ro, erdon.ro 

Felesküdött pénteken Florin Birta, aki a június 9-ei helyhatósági választásokon a szavazatok 

70,13 százalékával újrázott Nagyvárad polgármestereként. Második mandátumát kezdi meg a 

Körös-parti város élén. Beiktatták ugyanakkor az új helyi tanácsot, amelyben az RMDSZ 

frakciónak egyel több képviselője lesz, mint az elmúlt négy évben volt. A pénteki tanácsülésen 

a 27 helyi tanácsos közül 24-et iktattak be. Köztük az RMDSZ politikusait, Szabó Józsefet, Pető 

Dalmát, Papp Lillát, György Csáki Jánost és Szántó Ildikót. Emlékezetes, hogy az RMDSZ öt 

tanácsosa mellett a Nemzeti Liberális Párt 17, a Szociáldemokrata Párt 3, az AUR-nak pedig 2 

tanácsossal képviselteti magát a helyi tanácsban. 

 

Elfogadta a kormány Etéd község címerét  
2024. október 25. – szekelyhon.ro 

Hivatalossá vált Etéd község címere, amelyen egyebek mellett a környékbeli dombokat és az 

élet fáját is megjelenítik – tudtuk meg Szilveszter Attilától, a pénteken leköszönt helyi 

polgármestertől. Elsőként Szőcs László, Etéd korábbi polgármestere kezdeményezte a község 

címerének elkészítését 2014-ben, a bonyodalmas munkát pedig 2019-ben vette át utódja, 

Szilveszter Attila, aki utolsó hivatali munkanapján jelentette be a jó hírt, miszerint a kormány 

elfogadta az általuk kért jelképet. A pénteken leköszönt polgármester a Székelyhonnak 

kifejtette: a pajzs alakú címeren látható nap és hold székely szimbólumok, az öt csillag pedig a 

községhez tartozó településeket jelképezi.  

 

Újragondolják a gyergyószéki sport támogatási politikáját  
2024. október 25. – szekelyhon.ro 

Új, négyéves időszak kezdődik Hargita Megye Tanácsa életében, és a változás alkalmat ad arra 

is, hogy átbeszéljék a gyergyószéki sportszervezetekkel, klubokkal a következő időszak 

sporttámogatási politikáját. Az eddigi tapasztalatok alapján az is tudható, hogy mi volt jó és mi 

volt nehéz az eddigi pályázati és támogatási rendszerben – mondta el Barti Tihamér, a megyei 

önkormányzat alelnöke. „Meg kell nézzük, hogy az eddigiekhez képest milyen más formában 

tudjuk támogatni a profi-, utánpótlás- illetve tömegsportot. Több lehetőség is van, és létezik a 

szándék, hogy a megyei önkormányzat is akár más formában járuljon hozzá úgy a klubok 
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támogatásához, mint a sportlétesítmények működtetéséhez, fejlesztéséhez. Erről már zajlanak 

az egyeztetések” – mutatott rá Barti.  

 

Számos székelyföldi településen fogják őrtüzek bevilágítani az esti sötétséget 
2024. október 25. – szekelyhon.ro 

Székelyföld Autonómiájának Napján, október 27-én egyszerre fognak fellobbanni 

Székelyföldön az őrtüzek lángjai, amelyek változatlanul a székelyföldi autonómiaigényre 

emlékezetetnek. A Székely Nemzeti Tanács felhívásában a világ keresztény magyar közösségeit 

szólítja közös imára, október 27-én, vasárnap, a történelmi Székelyföld területi 

önrendelkezéséért. „Este fél 6-tól őrtüzekkel világítsuk ki egész Székelyföldet és a Kárpát-

medencét. Tegyük láthatóvá a székely hazát, szülőföldünket, amelyet sem beolvasztani, sem 

feldarabolni nem hagyunk. Október utolsó vasárnapján, Székelyföld autonómiájának napján 

tisztelegjünk a székely önkormányzati törekvés több mint egy évszázada előtt. Autonómiát 

Székelyföldnek, szabadságot a székely népnek!” – olvasható az SZNT felhívásában, melyhez 

idén is számos székelyföldi település csatlakozott, és a lista egyre bővül.  

 

Oláh Emese marad Kolozsvár magyar alpolgármestere  
2024. október 26. – Krónika, maszol.ro 

Oláh Emese személyében marad a magyar alpolgármester Kolozsváron, miután a pénteken 

megalakult új közgyűlés újabb négy évre bizalmat szavazott az RMDSZ politikusának. „Azért 

fogok dolgozni az RMDSZ-es frakcióval együtt, hogy Kolozsvár otthonosabb legyen minden 

magyar számára. Ha mi nem vagyunk itt, elvesznek a magyar ügyeink” – írta Facebook-oldalán 

megválasztása után Oláh Emese. A kincses város döntéshozó testületének pénteki 

alakulóülésén az újrázó Emil Boc polgármester a hatodik mandátumát kezdte meg. Az 

elöljáróval együtt az önkormányzati képviselők is letették a hivatali esküt, majd 

megválasztották a két alpolgármestert: a tisztséget eddig ellátó Oláh Emese és Dan Stefan 

Tarcea is újabb négy évre kapott bizalmat. „Itthon, Kolozsváron, magyarul - így szeretnénk 

boldogulni!” – idézte Oláh Emese nyilatkozatát az alpolgármester sajtóosztálya. Mint 

kifejtette: az RMDSZ négytagú frakciójának célja otthonossá tenni a várost, biztosítani a 

magyar közösség kulturális és nyelvi identitásának megőrzését, az intézmények biztonságát. 

Kolozsvárnak van magyar hangja, magyar arca! Azért fogok dolgozni az RMDSZ-es frakcióval 

együtt, hogy ez egyértelmű legyen mindenki számára” – ígérte az újraválasztott alpolgármester.  

 

Letette hivatali esküjét Szatmárnémeti polgármestere és helyi tanácsa 
2024. október 26. – maszol.ro 

Szombat délelőtt a szatmárnémeti Iparosotthon egykori báltermében tartották a 

Szatmárnémeti helyi tanács alakuló ülését, illetve ekkor tette le esküjét Kereskényi Gábor is, a 

megyeközpont polgármestere. A helyi tanács összetétele a június 9-én tartott helyhatósági 

választások eredményeként a következőképpen alakul: az új testület 23 helyi tanácsosból – 13 

RMDSZ-es, 4 PSD-es, 3 PNL-es, 2 USR-es, 1 AUR-os – áll. Az RMDSZ színeiben Barakonyi 

Gergő, Bertici Ştefan, György Ildikó-Adél, Kiss Iosif, Maurer Róbert-Csaba, Német Szabolcs, 
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Póti Eduárd-János, Ressler Ștefan, Szejke Ottilia és Szőcs Péter-Levente tett esküt, a következő 

tanácsülésen további háromhelyi tanácsos veszi át mandátumát az RMDSZ-frakcióban: Bob 

Lóránd-Péter, Steinbinder Ingrid és Szilágyi Edömér. 

 

Ismét az úzvölgyi temetőben ünnepeltek a román nacionalisták 
2024. október 26. – maszol.ro 

A Nemzet Útja (Calea Neamului) nacionalista egyesület és az Ortodox Testvériség nevű 

szervezet tagjai szombaton az úzvölgyi katonatemetőben gyűltek össze, ahol a román hadsereg 

napja alkalmából szerveztek ünnepséget, abban a sírkertben, amelyről köztudott, hogy a 

második világháborúban elesett román honvédek nincsenek eltemetve. Tîrnoveanu 

csütörtökön járt az úzvölgyi temetőben, s egy helyszíni Facebook-bejelentkezésben buzdította 

részvételre a híveit. A résztvevők személygépkocsikkal és autóbusszal érkeztek, de a 

Tîrnoveanu által közzétett Facebook poszt szerint nem vonzott túl sok embert a megemlékezés. 

Nem meglepő, hogy idén is hangszórókból bömbölt a zene, és román katonadalok is 

elhangzottak a rendezvényen. A Calea Neamului Egyesület elnöke, Mihai Tîrnoveanu független 

képviselőjelölt korábban az eseményről elmondta, hogy „békés szándékkal” készülnek a 

temetőbe megemlékezni a román hősökre, ahogyan ezt 2019-től minden évben megtették a 

hősök napján és a hadsereg napján. 

 

Az erdélyi kérdés megoldását az ENSZ-től kérő Dobai Istvánra emlékeztek a 

Szilágyságban  
2024. október 27. – MTI, Krónika, maszol.ro 

A szilágysági Ákoson avattak emléktáblát Dobai István nemzetközi jogász, 56-os elítélt 

tiszteletére Szili Katalin miniszterelnöki főtanácsadó jelenlétében. ,,Erdély értelmiségének 

össze kell fognia, és ki kell állnia a nemzetért, az itt élő magyarság megmaradásáért, 

szülőföldjén való boldogulásáért” – hangoztatta Szili Katalin vasárnap a szilágysági Ákoson, 

ahol a száz éve született Dobai István nemzetközi jogász, '56-os elítélt tiszteletére helyeztek 

emléktáblát a református gyülekezeti ház falára. A miniszterelnöki főtanácsadó szerint ezt 

példázza – az erdélyi kérdés megoldását egy ENSZ-hez címzett memorandumban sürgető és 

ezért bebörtönzött – Dobai István életútja, akit a nemzethűség, a felelősségvállalás és a 

szülőföld szeretete vezérelt, tájékoztat az MTI. Szili Katalin szerint a Nyugat ma is ugyanúgy 

befogja fülét és eltakarja szemét, miként 1956-ban tette, de a magyarságnak ki kell állnia az 

önigazgatás, a szuverenitás és a béke értékei mellett.  

 

Székelyföld-szerte őrtüzeket gyújtottak az autonómiaigény jeleként  
2024. október 27. – MTI, Krónika 

Székelyföld számos településén gyújtottak őrtüzeket a helyi közösségek vasárnap este annak 

jeleként, hogy a terület őshonos lakossága igényt tart a területi autonómiára – tájékoztatta az 

MTI-t telefonon Gazda Zoltán, a Székely Nemzeti Tanács (SZNT) ügyvezető elnöke, a 

megmozdulás főszervezője. A települések nagyobb terein vagy a környező magaslatokon 
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sötétedés után meggyújtott őrtüzeknél a helyi szervezők mindenütt felolvasták a rendezvény 

kiáltványát, amelyet az őrtűzgyújtást kezdeményező és szervező Székely Nemzeti Tanács 

(SZNT) elnöke, Izsák Balázs írt alá. Székelyföld területi autonómiája a béke, a biztonság és a 

jólét záloga, egy olyan jogi keret, amely garantálja Székelyföld minden polgárának a teljes és 

tényleges egyenlőségét” – mutat rá a dokumentum. Az MTI-hez is eljuttatott kiáltvány szerint 

az elkövetkező időszak próbatétele" az lesz az SZNT számára, hogy a nemzeti régiók érdekében 

egy évtizeddel ezelőtt elindított polgári kezdeményezést benyújtsa az Európai Bizottsághoz.  

 

Projektverseny leendő pedagógusoknak Nagyenyeden: az együttgondolkodás 

volt a cél 
2024. október 27. – maszol.ro 

Nagyenyeden szervezték meg a pedagógiai líceumi diákok első országos projektversenyét. 

Október 25. és 27. között a nagyenyedi Bethlen Gábor Kollégium volt a házigazdája a 

versenynek, amely a magyarul tanuló képzős diákokat szólította meg. Az esemény névadója 

Gáspár János író, pedagógus, a nagyenyedi tanítóképző megalapítója. A hagyományteremtés 

reményében szerveztek Nagyenyeden vetélkedőt, mely egyben találkozási és tanácskozási 

lehetőséget is biztosított a romániai magyar tannyelvű pedagógiai líceumok pedagógusai és 

tanulói számára. A rendezvény célja, hogy a magyar képzős diákokat közelebb hozza 

egymáshoz, az együttgondolkodás és a versenyszellem jegyében. Az úttörő kezdeményezés 

ötletgazdája Bartha Melinda, a Bethlen Gábor Kollégium pedagógiatanára, megvalósítója 

pedig az iskola tanári kara és a Bethlen Gábor Alapítvány volt. 

 

Magyarország főkonzulja jelenlétében iktatták be az első Bákó megyei csángó 

polgármestert  
2024. október 27. – Krónika 

Beiktatták hivatalába Gál Alinát, akinek személyében első alkalommal lett helyi, csángó 

származású polgármestere a Bákó megyei Gajcsána községnek. A beiktatásról hírt adott 

Magyarország Csíkszeredai Főkonzulátusa is. Gajcsána magába foglalja a többségében magyar 

nyelvű, katolikus csángók által lakott Magyarfalut is. A fiatal, közgazdász végzettséggel 

rendelkező politikus munkáját négy RMDSZ-es tanácsos segítheti a következő négy évben a 

község képviselőtestületében. A hivatalos beiktatáson Dolhai István főkonzul is jelen volt.  

 

Bemutatta konkrét javaslatait Kelemen Hunor - „Az állam a polgárt védje, ne az 

intézményeket!” 
2024. október 27. – maszol.ro, Krónika 

„Az állam a polgárt védje, ne az intézményeket!” – konkrét megoldásokkal mutatta be Kelemen 

Hunor, az RMDSZ elnöke és álamfőjelöltje, milyen változásra van szükség Romániában ahhoz, 

hogy az állam a polgárokat szolgálja, és ne a polgárok szolgálják az államot. A 

programbemutatóban orvos, pedagógus, gazda és vállalkozó is elmondja, miben hátráltatja őt 
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az állam. „A józan ész programja az RMDSZ kormányprogramjának gerince: józan 

megoldásokkal, józan intézkedésekkel, józan működéssel akar rendet teremteni a mostani 

kapkodásban, ködösítésben és kiszámíthatatlanságban” – mondta el a programbemutatóban 

Kelemen Hunor. 

 

Ingerlő és fárasztó a többségnek? A székelység akkor sem mond le az 

autonómiáról 
2024. október 27. – szekelyhon.ro 

Sokan igyekeztek székely zászlókkal vasárnap este Sepsiszentgyörgyön a városszéli Orotvány 

irányába, ahol már állt az őrtűznek felállított máglya. Mindez a jelen- és távollévők székelyföldi 

autonómiaigényét nyomatékosította. A Székely Nemzeti Tanács (SZNT) által hagyományosan 

az utolsó októberi vasárnapra szervezett őrtűzgyújtáson meghívottként jelen volt Vargha 

Ferenc, Magyarország Csíkszeredai Főkonzulátusának konzulja is, hangsúlyozva, hogy a 

magyar állam is támogatja a székelyeknek az önrendelkezés megszerzésére irányuló 

törekvéseit. Ez vasárnap este azokban a gondolatokban is kifejeződött, amelyeket Gazda Árpád, 

az SZNT sepsiszéki elnöke a nemrég elhunyt Potápi Árpád János nemzetpolitikai államtitkártól 

idézett: A székelyek melletti kiállás egyszersmind az erdélyi magyarság melletti kiállás is. A 21. 

század Európájában igenis helye van Székelyföld autonómiájának!  

 

Az 1956-os hősökre emlékeztek a váradréti református egyházközségben 
2024. október 27. – erdon.ro 

A hagyományokhoz híven idén is megemlékeztek az 1956-os hősökről a nagyvárad-réti 

református egyházközségben. Az október 27-i, vasárnap délelőtti istentiszteletet követően az 

emlékezők egy szál virággal tiszteleghettek az ’56-os emlékműnél a szabadságharc áldozatai 

előtt. Az ünnepi istentisztelet alapigéjének Máté evangéliuma 5. részének 48. versét választotta 

dr. Pálfi József lelkipásztor: „Legyetek azért ti tökéletesek, miként a ti mennyei Atyátok 

tökéletes”. Prédikációjában arra hívta fel a figyelmet: ez az idézet a Hegyi beszédből származik, 

melynek megértéséhez három feltételnek kell teljesülnie. Az első annak tudomásul vétele, hogy 

maga Jézus Krisztus beszél hozzánk, a második, hogy benne Jézus önmagáról tesz bizonyságot, 

a harmadik pedig, hogy úgy tesz önmagáról bizonyságot, mint aki minden hatalom mennyen 

és földön, vagyis mint akinek személyében eljött, közöttünk van és munkálkodik az Istennek 

országa, az új és tökéletes igazság lehetősége. Ebből azonban az következik, hogy a Hegyi 

beszéd nem egy könnyű, egyszerű vagy emberi ésszel felfogható kinyilatkoztatás. 

                               
Gubík László Budapesten emlékezett 
2024. október 24. – Ma7.sk 

Köszönöm, hogy fiatalok ezreivel ünnepelhettem a 20. század legbátrabb kiállását, és 

gratulálok a Rákóczi Szövetségnek Halzl József ‘56-os egyetemista örökségének folytatásához! 

– írta a budapesti megemlékezés kapcsán Gubík László, a Magyar Szövetség elnöke. “Egy 
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percre se dőljünk hátra, mert a harc - természetéből fakadóan - örökös. A pesti srácoknak és 

szellemi társaiknak szerte a Kárpát-medencében a kommunisták és hazai ügynökeik ellen 

kellett megvédeniük hazájukat, akik a szabadságharc leverése után generációk életét 

nyomorították meg. Nekünk pedig, akik előtt ‘56 öröksége szent, ma kell megküzdenünk a 

kommunisták és hazai ügynökeik utódai ellen, akiknek a feladata változatlan: megakadályozni 

a magyar önszerveződéseket!” – hangsúlyozta. 

 

Nem a kisebbségek ellen irányul a nyelvtörvény módosítása, a kulturális 

minisztérium szerint nincs ok az aggodalomra 
2024. október 25. – Új Szó 

A kulturális minisztérium újabb részleteket árult el a nyelvtörvény tervezett módosításáról. A 

Martina Šimkovičová vezette tárca többek között elutasítja, hogy a módosítás a nemzetiségi 

kisebbségek ellen irányulna. Azt azonban egyértelműen jelezték, „nem megengedhető, hogy a 

szlovák elnevezések kevésbé hangsúlyosak legyenek, mint azok, amelyek a nemzetiségi 

kisebbségek nyelvén íródtak". A szaktárca közleménye szerint a javaslat célja, hogy megerősítse 

a szlovák nyelv pozícióját a hivatalos kommunikáció egyes területein. “Elutasítjuk a közösségi 

oldalakon terjedő információkat, amelyek szerint azok is pénzbírságra számíthatnak, akik a 

nyelvtani, esetleg helyesírási hibák kiküszöbölése nélkül teszik közzé a magánjellegű 

szövegeiket. A bírságok a vállalkozókra és a jogi személyekre vonatkoznak majd” – közölte a 

minisztérium. 

 

Gálakoncert Kassán 
2024. október 25. – Ma7.sk 

Magyarország EU-elnöksége és október 23-i nemzeti ünnepünk alkalmából gálakoncert került 

megrendezésre Kassán. A felejthetetlen zenei élményről a Kassai Állami Filharmónia zenekara 

gondoskodott Nagy Zsolt karmester vezényletével. Balogh Csaba nagykövet köszöntőjében 

emlékeztetett, 2024 második félévében Magyarország tölti be az Európai Unió Tanácsa elnöki 

tisztét és igyekszik előtérbe helyezni azokat a kihívásokat, amelyekkel megítélésük szerint a 

tagállamoknak foglalkozniuk kellene. A magyar elnökség alkalmat ad kulturális események 

szervezésére is, felmutatva a magyar kultúra értékeit és kapcsolódási pontjait. “Pozsonyon 

kívül is igyekszünk megjelenni, hogy egy ünnepi koncerttel megköszönjük partnereinknek, 

barátainknak, közönségünknek az eddigi együttműködést” – mondta.  

 

I.Dunaszerdahelyi Médiakonferencia – a sajtó és az olvasók jobb megértése 

érdekében 
2024. október 26. – Felvidék.ma 

Első alkalommal rendeztek Dunaszerdahelyen Médiakonferenciát a regionális sajtó képviselői 

számára, amelyet a Perfects dunaszerdahelyi médiavállalat szervezett a helyi Közös Igazgatású 

Iskola színháztermében október 25-én. A találkozó fókuszában a különböző sajtótermékek 

egymás iránti figyelme, megértése és az olvasók igényeinek megismerése volt. Rajkovics Péter, 
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a médiavállalat igazgatója bemutatta a Perfects vállalat felmérését, amely a csallóközi 

médiafogyasztók érdeklődési körét volt hivatott feltérképezni. Mint kiderült, a válaszadók 

többet szeretnének olvasni az önkormányzati döntések hátteréről, helyi személyiségekről 

készült portrékat olvasnának szívesen, illetve a balesetek, a bűntények érdeklik őket. 

 

Duka-Zólyomi Árpád emléktábláját avatták fel Taksonyban 
2024. október 26. – MTI, Ma7.sk, Felvidék.ma, Körkép.sk 

Taksony Község Önkormányzata, A PRO COMMUNITAS TAKSONIENSIS Polgári Társulás, a 

CSEMADOK helyi szervezete és Pék László kezdeményezésére a falu plébániája melletti 

egykori római katolikus népiskola és kántorlakás homlokzatán emléktáblát avattak Duka-

Zólyomi Árpád tiszteletére. Az emléktáblát Szili Katalin, Magyarország miniszterelnöki 

főtanácsadója, Túri Török Tibor szobrász, az emléktábla alkotója, valamint Pék László, a Duka-

Zólyomi családot bemutató, „Befogadott menekültekként Taksonyon“ című kiadvány szerzője 

avatták fel, életpályáját Bauer Edit, egykori képviselőtársa méltatta, aki beszédében kiemelte, 

hogy Duka-Zólyomi Árpád mindig is fontos szimbolikus alak volt, akinek elkötelezettsége és 

szakértelme sokakat inspirált. “Duka-Zólyomi Árpád példaként állhat sok felvidéki magyar 

politikus előtt, akik számára a legfőbb tanulság az ő életéből az lehet, hogy miként lehet minden 

körülmények között megmaradni magyarnak” – mondta Szili Katalin. 

 

A Magyar Érdemrend Tisztikeresztjével tüntették ki Peter Kresáneket 
2024. október 26. – MTI, Ma7.sk, Felvidék.ma 

Pénteken Budapesten a Magyar Nemzeti Múzeumban tartott könyvbemutatóján a Magyar 

Érdemrend Tisztikeresztjével tüntették ki Peter Kresáneket, Pozsony korábbi polgármesterét, 

művészettörténészt a Szlovákia - A történelmi Felvidék műemlékeinek képes enciklopédiája 

című kötet szerzőjét. A történelmi Felvidék műemlékeinek képes enciklopédiája című kötet 17 

500 szlovákiai műemléket mutat be, mintegy ezer oldalon. “Egyre többen ismerik fel 

Szlovákiában és Magyarországon is, hogy a közös múlt kisajátíthatatlan. Közösen építettük azt 

az országot, amely oly sok közös sikert és gazdagságot adott mindannyiunknak, és amely 

lehetővé tette a közös értékek megszületését” – mondta beszédében Magyar Levente, a 

Külgazdasági és Külügyminisztérium parlamenti államtitkára. 

 

Átadta díjait a Szlovákiai Magyar Írók Társasága 
2024. október 26. – Felvidék.ma 

Október 25-én rendezte meg a Szlovákiai Magyar Írók Társasága (SZMÍT) a XIX. Írófesztivált 

a Csaplár Benedek Városi Művelődési Központban, ahol ünnepélyes keretek között, Hodossy 

Gyula József Attila-díjas költő, a SZMÍT elnökének megnyitója után átadták az Arany Opus 

Díjakat, valamint a Forbáth-, Talamon-, Simkó-, Turczel-díjakat is. A líra kategória Arany Opus 

Díját Fellinger Károly Forbáth-díjas költő, a próza kategória díját pedig Hogya György 

Talamon-díjas író vehette át. Kövesdi Károlyt a Visszakapott szavak című kötetéért Forbáth-

díjjal jutalmazta az SZMÍT választmánya, őt Kovács Balázs költő, szerkesztő laudálta. A fiatal 

és tehetséges Király Anikóhoz a legméltóbb helyre került a Simkó-díj, őt könyvkiadó-
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főszerkesztője, Csapody Kinga méltatta. Csáky Pál az idei Talamon-díjas, laudációt mondott 

Tóth László József Attila-díjas költő, író. A Turczel-díj hivatott díjazni mindazokat, akik nem 

irodalmi jellegű tudományos és ismeretterjesztő művekkel jelentkeznek. Az idei díjazott Lacza 

Tihamér szakíró. 

 

Lélek vagyok, élni szeretnék 
2024. október 26. – Ma7.sk 

A múlt héten ismét a Bodrogközben és Ung-vidéken járt a Pro Cultura Hungarica-díjas Tóth 

Péter Lóránt versvándor, a Magyar Kultúra Lovagja, a Magyar Ezüst Érdemkereszt 

kitüntetettje, aki egy életre szóló élménnyel gazdagította közönségét. Magyarország Kassai 

Főkonzulátusa fontosnak tartotta, hogy a holokauszton túl Radnóti Miklós halálának 80. 

évfordulójáról és születésének 125. évfordulójáról is megemlékezzünk az idén, fejet hajtva a 

történelmünk áldozatai előtt. A Királyhelmecen, Nagykaposon és Nagytárkányban elhangzott 

előadásban Tóth Péter Lóránt művészien megszerkesztett formában mesélte el a költőóriás 

élete utolsó 6 hónapjának a történéseit. 

 

„A szív és az erkölcs mindig a tagságnál maradt, ezért létezünk még mindig” 
2024. október 26. – Felvidék.ma 

Október 25-én tartotta a Csemadok megalakulásának 75. évfordulója alkalmából rendezett 

ünnepi megemlékezést Komáromban a Csemadok Komáromi Területi Választmánya. A 

Csemadok Országos Elnöksége a Szövetség megalakulásának 75. évfordulója alkalmából 

emlékplakettet adományozott a szervezetben végzett érdemdús munkájuknak elismeréséért 

Brath Tibornak, Domonkos Zsuzsának, Kertész Ildikónak, Radosicky Györgyinek, Varga 

Katalinnak, valamint Nagy Juliannának és Nagy Péternek. Az ünnepség során köszöntötték, 

illetve gratuláltak Stubendek Lászlónak, a Csemadok Komáromi Városi Alapszervezete 

elnökének, aki ez év januárjában Csemadok Életmű Díjban részesült. 

 

Márai Nap Pozsonyban 
2024. október 26. – Felvidék.ma 

A Szlovák Nemzeti Múzeum – A Szlovákiai Magyar Kultúra Múzeuma, Liszt Intézet – Magyar 

Kulturális Központ Pozsony és a Hagyományok és Értékek Polgári Társulás közösen szervezi 

meg november 4-én, hétfőn 16 órai kezdettel a Márai Nap Pozsonyban című rendezvényt az 

intézmény pozsonyi kiállítótermében. A programban szerepel Márai Sándor húga, Grosschmid 

Kató naplójának bemutatása, melyet 1918. március 8-án 14. születésnapjára kapott 

édesanyjától. A Szlovák Nemzeti Múzeum – A Szlovákiai Magyar Kultúra Múzeuma gazdagabb 

lesz dr. B. Szabó Gábor, budapesti ügyvéd adományával, a közönség pedig gazdagabb lesz 

Hirtling István és Mészáros Tibor Márai-estek sorozata előadásával, melynek címe Kassától az 

óceánig. 
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A Csemadok fáradhatatlan tagjait díjazták az Érsekújvári járásban 
2024. október 27. – Ma7.sk 

A Csemadok Érsekújvári Területi Választmánya Bényben tartotta meg a társadalmi és 

kulturális szövetség megalakulása 75. évfordulójának ünnepségét. A fáradhatatlan tagok 

munkáját kitüntetésekkel köszönték meg. “Nagyszüleinknek és dédszüleinknek embert 

próbáló időkben kellett helytállniuk, de erőt adott nekik az a közösségi élet, ami a 

Csemadokban bontakozott ki. Falusi színkörök, énekkarok, tánccsoportok alakultak, 

hagyományőrző programok szerveződtek” – mondta Sztruhár Izrael Diána, az Érsekújvári 

Területi Választmány elnöke. Nincs ez másképp korunkban sem, hiszen az Érsekújvári 

járásban a Csemadok kötelékében hat citeracsoport, négy gyermek és négy felnőtt 

néptánccsoport, tizenhárom éneklőcsoport és egy énekkar működik. 

 

Gál Sándor, aki az írásaival akarta legyőzni a halált 
2024. október 27. – Ma7.sk 

A 3. Gál Sándor Nap díszvendége az idén 55. születésnapját ünneplő kassai Thália Színház volt, 

amelynek köszönhetően Gál Sándor annak idején keletre költözött. A Csemadok Kassa-

Környéke Területi Választmánya, a Csemadok Buzitai Alapszervezete és Buzita 

Önkormányzata a kétnapos rendezvényt egynaposra szűkítették, s a szavalóversenyt játékos 

vetélkedő váltotta fel, amelynek házigazdája Mihályi Molnár László tanár-költő volt. Ezt 

követte a nap második felében egy kötetlen beszélgetés a szlovákiai magyar színjátszásról 

annak apropóján, hogy a kassai Thália Színház idén novemberben ünnepli alapításának 55. 

évfordulóját, amelynek egyik meghatározó alakja éppen Gál Sándor volt, aki még az első 

házasságát is „feláldozta” az alakuló színház oltárán. 

 

Idén két magyar jelölt esélyes a Dosky-díjra 
2024. október 27. – Új Szó 

Először fordul elő, hogy két hazai magyar művész is szerepel a szlovákiai színházi élet 

legjelentősebb szakmai elismerésének számító Dosky (Deszkák) díjak jelöltjeinek listáján, két 

különböző kategóriában. A jelöltek listáját a Kortárs Színház Szövetsége (Asociácia súčasného 

divadla) hozta nyilvánosságra. A rajta szereplőket egy színházi szaktekintélyekből álló 

bizottság szavazatai alapján állították össze: idén 38 színikritikus és újságíró szavazott tíz 

kategóriában. Hégli Dusan koreográfus, az Ifjú Szivek Táncszínház művészeti vezetője a Martin 

György utolsó szavai című táncelőadás koreográfiájáért és rendezéséért esélyes a díjra. Forgács 

Miklós dramaturg, író és rendező a a Lilith című szlovák nyelvű darabért kaphat díjat, amelyet 

a Zsolnai Városi Színházban mutattak be Eduard Kudláč rendezésében. 
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A vajdasági magyarság elsőbbséget élvez 
2024. október 27. – Magyarszo.rs, Vajma.info, PannonRTV 

Palicson kezdte meg kétnapos szerbiai látogatását dr. Sulyok Tamás, Magyarország 

köztársasági elnöke. Itt dr. Pásztor Bálinttal, a Vajdasági Magyar Szövetség elnökével, továbbá 

a VMSZ vezető, illetve a szerbiai hatalmi szervekbe delegált tisztségviselőivel találkozott. A 

találkozón Fremond Árpád, a Magyar Nemzeti Tanács elnöke és Vicsek Annamária európai 

parlamenti képviselő is részt vett. A tárgyalást követően megtartott sajtótájékoztatón Sulyok 

Tamás és Pásztor Bálint beszámoltak az egyeztetés során érintett témákról, valamint 

ismertették a látogatás holnapi állomásait. Pásztor Bálint szavai szerint megtisztelő, hogy 

Magyarország köztársasági elnöke Palicson, a VMSZ vezetőivel való egyeztetéssel kezdte meg 

szerbiai látogatását. Ez azt szemlélteti, hogy Sulyok Tamás számára kiemelkedően fontos a 

magyar–magyar együttműködés. – Köztársasági elnök urat tájékoztattuk a vajdasági magyar 

közösség helyzetéről, küzdelmeiről, eredményeiről és célkitűzéseiről, továbbá a VMSZ 

politizálásáról országos, tartományi és helyi önkormányzati szinten. 

 

Vicsek Annamária: A magyar eredmények magukért beszélnek 
2024. október 24. Vajma.info 

Az Európai Parlament plenáris ülése a megfelelő készségek hiányáról és az európai 

versenyképességre gyakorolt hatásáról tartott vitát. Vicsek Annamária a Fidesz-KDNP 

vajdasági EP-képviselője, a Patrióták Európáért EP-frakció tagja, beszédében rámutatott, hogy 

valódi versenyképesség-növelő intézkedésekre van szükség a készségek terén, amihez a magyar 

gyakorlat példaként szolgálhat.  „A Draghi-jelentésben említett készséghiányokat és az európai 

versenyképesség súlyos hanyatlását nem pusztán tüneti kezelésekkel, hanem valódi 

versenyképesség-növelő intézkedésekkel lehet csak megoldani. Ilyen lehet például a magyar 

modell, amit a magyar elnökség programjának elemeként is ismerhetünk. A felsőoktatásban, a 

szakképzésben és a felnőttképzésben kialakított stratégiai partnerség a felsőoktatási és 

szakképzési intézmények és a gazdasági és társadalmi szereplők között öt év alatt már mérhető 

eredményeket hozott’’- mondta el felszólalásában a fideszes politikus. 

 

Pályaalkalmassági vizsga továbbra is magyar nyelven  
2024. október 24. – Vajma.info 

Továbbra is magyar nyelven zajlik majd a magyar anyanyelvű pedagógusjelöltek, illetve az 

oktatásban dolgozó más szakemberek pályaalkalmassági vizsgája. Ezt erősítette meg az az 

együttműködési szerződés, amelyet csütörtökön írt alá Fremond Árpád, a Magyar Nemzeti 

Tanács elnöke, dr. Nenad Ivanišević, tartományi gazdasági és idegenforgalmi titkár, és Snežana 

Sedlar, a tartományi foglalkoztatási szolgálat igazgatója. Ez a vizsga a tanügyi dolgozók 

munkába állásakor kötelező. A megállapodás magába foglalja a magyar nyelvtudással 

rendelkező szakképzett pszichológusok bevonását, ami lehetővé teszi a jelöltek számára, hogy 

anyanyelvükön essenek át a felmérésen, emelte ki a sajtótájékoztatón Fremond Árpád. „Ennek 

a megállapodásnak az aláírása jogalapot biztosít a magyar nyelvű oktatási intézményekben 

dolgozni kívánó jelöltek pszichológiai felméréséhez, ami egy lépés az egyenlőség, valamint a 
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polgárok egyenlő jogérvényesítése irányába, nemzeti hovatartozástól függetlenül. Ez a 

megállapodás egyértelműen meghatározza az aláíró felek kötelezettségeit és felelősségeit, 

külön hangsúlyt fektetve mindannyiunk kulcsszerepére abban, hogy a pszichológiai felmérést 

a magyar nemzeti közösség tagjainak igényeihez igazítsuk” – mondta Fremond Árpád. 

 

Dr. Rajki Márton helyi származású mártírról is megemlékeztek Zentán 
2024. október 24. – PannonRTV 

Az 1956-os magyar forradalom és szabadságharc hőseire emlékeztek Zentán. Ünnepi beszédet 

Hugyik Richárd, a Magyar Nemzeti Tanács Végrehajtó Bizottságának művelődéssel megbízott 

tagja mondott, amelyben felidézte a 68 évvel ezelőtt történt eseményeket, és megemlékezett 

dr. Rajki Mártonról, a forradalom zentai származású mártírjáról, akinek emléktábláját 2016-

ban avatták fel Városháza oszlopcsarnokában. A kegyelet virágait Magyarország Szabadkai 

Főkonzulátusának képviselője, a Magyar Nemzeti Tanács és Zenta önkormányzatának 

tisztviselői helyezték el az emléktáblánál. Ezt követően alkalmi műsort tartottak a Művelődési 

Házban. Juhász Attila, alelnök, KKT, Zenta: „Nekünk, zentaiaknak is megvannak a saját 

történeteink, emlékeink '56 kapcsán. Rajki Márton mártírunk, aki eleve zentai származású, és 

kiállt a közösségért, a békés és nyugodt rendezésért, és akit kivégeztek végül, vagy akár itt a 

másik eset, a vérrel írt levél, amely postán érkezett a Tiszán leúsztatva. Ezek mind olyan dolgok, 

amelyek minket összekötnek és egységessé tesznek.” 

 

Szarvas Gábor Nyelvművelő Napok Adán 
2024. október 24. – PannonRTV 

Szarvas Gábor adai származású nyelvész emléke előtt idén háromnapos rendezvénnyel 

tisztelegnek a Tisza-menti településen. A Szarvas Gábor Nyelvművelő Napok legfőbb célja, 

hogy felhívja a figyelmet a magyar nyelv értékeire és annak megtartására. A Szarvas Gábor 

Nyelvművelő Napok ünnepélyes megnyitóját követően a középiskolások, valamint az egyetemisták 

beszédversenyére került sor. A megmérettetésre Adáról, Zentáról, Szabadkáról és Újvidékről is 

érkeztek diákok, akik a verseny első részében szabadon választott prózai szöveget mondtak el, 

a második részben pedig egy kötelezően kapott szöveg tolmácsolásában mérték össze 

tudásukat. Szalma Viola, tanuló, Adai Műszaki Iskola: „Először vagyok itt, ki szerettem volna 

próbálni, hogy mégis milyen, mert korábban már számos szavaló, mesemondó versenyen részt 

vettem. A felkészülésnél kaptam egy szöveget, a magyar tanárnőnk, Lukácsi Balogh Adrienn 

segített nekünk felkészülni.” 

 

Maradjatok itthon! 
2024. október 24. – PannonRTV 

Zomborban rendezték meg a Maradjatok itthon! elnevezésű projekt központi záróeseményét. 

A programot, amely a helyi fiatalok támogatására, helyben maradásának ösztönzésére irányult 

az Euro-Bácska vidékfejlesztési egyesület szervezte. Az esemény során a diákok különféle 

interaktív foglalkozásokon vettek részt, amelyek elősegítették a magyar és a szerb anyanyelvű 
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tanulók közötti párbeszédet és együttműködést. Marásek Emília, tanuló: „Ma volt a záró része 

ennek az ünnepélynek, és voltak különböző játékok, táncoltunk, volt kvíz és tornáztunk, volt 

mindenféle.”  A Maradjatok itthon! projekt rendezvényeinek és programjainak célja a magyar 

és szerb diákok közötti kapcsolatok erősítése közös programok révén, valamint a minőségi 

oktatás és a közösségi élet elősegítése. Emellett a program arra is törekszik, hogy a gyerekeket 

ösztönözze arra, hogy maradjanak itthon és tanuljanak hazájukban. Kanizsai Tamás, tag, 

Zombor VT. 

 

Felújították és ünnepélyesen megkoszorúzták a kishegyesi első világháborús hősi 

emlékművet 
2024. október 25. – PannonRTV 

A jelenlévők mindazokra a hősökre és mártírokra emlékeztek, akik életüket áldozták a 

nemzetért. A kishegyesi első világháborús műemlék 2003-ban épült. Itt nyugszanak azok a 

katonák, akik 1918. október 25-én egy tragikus vonatbalesetben hunytak el. Csőke Márk, 

történész: „Ha bárkit kérdezünk Kishegyesen, akkor ez a Fekete-hídi tragédiaként vonult be az 

emlékezetbe. Ez téves, ugyanis nem a Fekete-hídnál, hanem Kishegyes és Topolya között került 

sor erre a szerencsétlenségre. Mivel ez a háború végnapjaiban történt, ezért nem történt pontos 

kivizsgálás, nem volt idő a területátcsatolások és a szerb csapatok miatt, de nagy 

valószínűséggel azt történt, hogy a katonákat szállító szerelvény megállít, hogy a jó bácskai 

búzát felszállítsák Budapestre, csakhogy ez nem szerepelt a menetrendben, és hátulról egy 

tehervonat hozzácsapódott az álló vonathoz.” 

 

Tisztelet a hősöknek 
2024. október 27. – PannonRTV 

Megemlékezést tartottak a csókai temetőben az 1956-os forradalom és szabadságharc 

áldozatainak tiszteletére. Az eseményen részt vettek a csókai polgárok, valamint a Móra Ferenc 

Magyar Művelődési Egyesület elnökségi tagjai és a Vajdasági Magyar Szövetség helyi 

szervezetének képviselői is, akik együtt tisztelegtek az 1956-os események hősei előtt. A 

jelenlévők közösen helyezték el a kegyelet virágait az emléktáblánál azokért, akik életüket és 

szabadságukat adták a nemzetért. Kiss Tóth Erika, elnök, Móra Ferenc Magyar Művelődési 

Egyesület: „’56-ra emlékezünk a mai napon, azokra az eseményekre, azokra a véres 

eseményekre, ahol nagyon sok fiatal életét vesztette, és ennek az '56-os eseménynek az az 

üzenete, hogy bárhogy is történt, még ha a forradalom el is bukott, a szabadságunk az, ami a 

legfontosabb, és ennek a mai napnak ez az üzenete. A szabadságunkért mindig megéri harcolni 

és kiállni mellette, mert nekünk most az jutott, hogy ezt a szabadságot tudjuk élvezni és élni.” 

 

Véget ért a 67. Nemzetközi Belgrádi Könyvvásár 
2024. október 27. – PannonRTV 

Idén több mint 200 ezer érdeklődő vett részt a múlt hét szombat óta tartó eseményen - mondta 

a zárórendezvényen Danka Selić. A Belgrádi Vásár igazgatója hozzátette, összesen 424 kiállító 
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vett részt a rendezvényen, amelyből 340-en Szerbiából, 84-en pedig külföldről érkeztek. Jövőre 

október 18-a és 26-a között rendezik meg a könyvvásárt- 

                   
Csendes gyertyagyújtással emlékeztek Potápi Árpád Jánosra Kárpátalján 
2024. október 24. – karpataljalap.net, karpat.in.ua 

A Kárpátaljai Magyar Kulturális Szövetség (KMKSZ) csendes gyertyagyújtással búcsúzott a 

tragikus hirtelenséggel elhunyt Potápi Árpád Jánostól, akit szülővárosában, Bonyhádon 

helyeztek örök nyugalomra október 24-én. A kárpátaljai magyarság lélekben kísérte utolsó 

útjára és csendes főhajtással emlékezett a néhai nemzetpolitikáért felelős államtitkárra. 

„Kárpátalja magyarsága is gyászol és búcsúzik ma Potápi Árpád János nemzetpolitikáért felelős 

államtitkár úrtól, akinek felfelé ívelő pályafutása néhány napja megszakadt. El kell 

mondanunk, hogy mindvégig hűen szolgálta szülőföldjét, szülőhazáját és a külhoni 

magyarságot” – emlékezett meg róla a KMKSZ beregszászi székházában Sin József, a Szövetség 

alelnöke. 

 

Átadták a Soós Kálmán ösztöndíjakat 
2024. október 24. – KISZo.net 

A GENIUS Jótékonysági Alapítvány és a II. Rákóczi Ferenc Kárpátaljai Magyar Főiskola közös 

szervezésében került megrendezésre a Magyar Kormány által támogatott Soós Kálmán 

ösztöndíjak átadó ünnepsége. A résztvevőket Váradi Natália köszöntötte. Az alapítvány 

igazgatója elmondta, 11 vándoregyetem, 12 egyetemi, főiskolai jegyzet, valamint 51 főiskolai, 

kárpátaljai vonatkozással rendelkező szakdolgozat érkezett. – Az ösztöndíj összege ebben a 

tanévben is 3 millió forintnak megfelelő hrivnya, amit továbbra is a Magyar Kormány 

Miniszterelnökség Nemzetpolitikai Államtitkársága biztosít számunkra a Bethlen Gábor 

Alapkezelő Zrt. lebonyolításával – jegyezte meg Váradi Natália, majd átadta a szót Pósánné 

Rácz Annamáriának, a Kulturális és Innovációs Minisztérium felsőoktatásért és 

felnőttképzésért felelős helyettes államtitkárának. 

 

Útjára indult a XIII. Kárpátaljai Vándoregyetem 
2024. október 24. – Kárpátalja.ma 

A „GENIUS” Jótékonysági Alapítvány a Soós Kálmán ösztöndíjprogram részeként minden 

ősszel megszervezi a Kárpátaljai Vándoregyetemet. Az idén 13. alkalommal megvalósuló 

programnak öt intézmény biztosít helyszínt: a beregszászi Kálvin János Református 

Szakkollégium, az Ortutay Elemér Görögkatolikus Szakkollégium, az Ungvári Nemzeti 

Egyetem Ukrán-Magyar Oktatási Tudományos Intézete, a radvánci Szent Gellért Római 

Katolikus Szakkollégium és a házigazda, a II. Rákóczi Ferenc Kárpátaljai Magyar Főiskola. 
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Kárpátaljai díjazott a Junior Prima Díj nyertesei között 
2024. október 24. – Karpat.in.ua, kiszo.net 

Hat fiatal vehetett át elismerést a Junior Prima Díj magyar ismeretterjesztés és média 

kategóriájában csütörtökön Budapesten. A nyertesek között van Debreceni Kamilla, a TV21 

Ungvár munkatársa is. A nettó hárommillió forint pénzjutalommal járó díjat átvehette még 

Gábor Zoltán (Index), Ács Sándor Bence (Portfolio), Varga Bence (Fidelio), Farkas Márton (M4 

Sport) és Mészáros Gergő (Világgazdaság). Krisán László, a KAVOSZ Zrt. vezérigazgatója 

felidézte: a Prima Primissima Díjat Demján Sándor alapította 2003-ban, majd tíz évvel később 

átadta a mozgalmat és a díjat a Csányi Sándor vezette OTP-nek. A vezérigazgató arról beszélt, 

hogy a sajtó kategória díjazottjait egyszerre hálás és nehéz dolog kiválasztani, hiszen ezt a 

szakmát nem lehet számszerűsíteni, esetükben a „tetszik vagy nem tetszik” dönt, az érzések, az 

átjövő üzenetek a fontosak, ugyanakkor a személyiségek megmutatkoznak a cikkeken, filmeken 

keresztül is. Idén is harmincál több jelölés érkezett a díjra, a nyertesek kiválasztása pedig nagy 

munka volt – tette hozzá. 

 

Alkotói és ösztöndíjátadó a nagycsaládosoknál 
2024. október 25. – KISZo.net 

A Kárpátaljai Magyar Nagycsaládosok Egyesülete (KMNE) minden évben meghirdeti az 

Október 23. – a szabadság napja! elnevezésű alkotói pályázatát, melynek átadóját idén a 

Mathias Corvinus Collegium beregszászi képzési központjában tartották. A KMNE Ösztöndíj 

pályázat ünnepélyes díjátadójára is sor került. Tarpai József emlékeztetett, immár harmadszor 

írtak ki alkotói pályázatot ’56-os témában. – Hála Istennek most is rengeteg pályamunka 

érkezett, a családok apraja és nagyja nagyon szép munkákkal emlékezett meg az október 23-ai 

forradalomról. Ki verssel, ki énekkel, ki kézzel készített alkotással. Amikor a mi családunkban 

készült a pályamunka, elmagyaráztuk a gyermekeinknek, mit jelent 1956. október 23-a, miért 

kell emlékeznünk és nem elfelednünk azt a napot. Mi is a magyar nemzet része vagyunk, és ezt 

a tényt fontos tovább adni a gyermekeinknek – hangsúlyozta a KMNE elnöke 

 

Az 56-os hősök emléke előtt tisztelegtek Munkácson 
2024. október 24. – Karpat.in.ua 

A munkácsi magyarok egy megható előadással emlékeztek meg az 1956-os magyar forradalom 

és szabadságharc hőseiről a Munkácsy Mihály Magyar Házban október 23-án. A Munkácsy 

Mihály Magyar Ház azon túl, hogy számos kulturális eseményt szervez, s megannyi művészeti 

kiállításnak biztosít helyszínt, figyelmet fordít arra, hogy a történelem meghatározó 

eseményeire méltó módon legyen lehetőség emlékezni. Az impozáns épület dísztermében 

összegyűlt emlékezőket Pfeifer Anita, a Magyar Ház kulturális menedzsere köszöntötte: „Ma 

azért gyűltünk össze, hogy tisztelettel és mély hálával emlékezzünk meg az 1956-os forradalom 

és szabadságharc hőseiről. Azokról a bátor férfiakról, nőkről és fiatalokról, akik nem rettentek 

vissza a túlerőtől, és életüket, szabadságukat áldozták azért, hogy egy igazságosabb, szabadabb 

K
á

rp
á

ta
lj

a
 

https://karpatalja.ma/kultura/kulturalis-hirek/karpataljai-dijazott-a-junior-prima-dij-nyertesei-kozott-2/
https://kiszo.net/2024/10/25/alkotoi-es-osztondijatado-a-nagycsaladosoknal/
https://life.karpat.in.ua/?p=219696&lang=hu


 

 

Napi Nemzetpolitikai Sajtószemle – 2024. október 28. 

 

 

világot teremtsenek hazánk számára” – fogalmazott, majd felidézte a 68 évvel ezelőtt történt 

budapesti eseményeket. 

 

Az 56-os hősök emléke előtt tisztelegtek Beregszászban 
2024. október 24. – Kárpátalja.ma 

Az 1956-os magyar forradalom és szabadságharc hőseire emlékeztek a Beregszász és környékén 

élő magyarok a Vérke-parti város vasútállomásánál található ’56-os emlékműnél október 23-

án. A Pro Cultura Subcarpathica (PCS) civil szervezet, a II. Rákóczi Ferenc Kárpátaljai Magyar 

Főiskola (II. RF KMF), a Kárpátaljai Magyar Kulturális Szövetség (KMKSZ), Magyarország 

ungvári és beregszászi külképviseletei, valamint a Beregszászi Polgármesteri Hivatal minden 

évben megemlékezéssel méltatja az 1956-os forradalom és szabadságharc évfordulóját. A 

rendezvény elején Bartis Ferenc Utószó című verse hangzott el Radvánszky Ágoston, a Rákóczi-

főiskola történelem szakos hallgatója tolmácsolásában, majd a nemzeti összefogás egyik 

kiemelkedő pillanatának 68. évfordulója kapcsán Csernicskó István, a II. RF KMF rektora 

mondott beszédet. 

 

Huszonhárom fiatal mellére tűzték fel a reménység zöld szalagját 
2024. október 27. – KISZo.net 

A Beregszászi Bethlen Gábor Líceum szalagavató ünnepségét, amely az iskola egész közössége, 

de különösen a végzős osztály számára a legszebb alkalmaik egyike, a városi művelődési házban 

tartották. Pavljuk Erika megbízott igazgató köszöntőjében kiemelte: az ünnepek egy kicsit 

mindig kiemelnek a hétköznapok forgatagából, s mindegyik a maga sajátságos, az adott 

alkalomhoz kapcsolódó hangulatával más megvilágításba helyezi életünk mindennapjait. – A 

szalagavató ünnepség olyan alkalom, amikor a nemzedékek örökös váltakozására figyelhetünk, 

hisz azok a növendékeink állnak ma figyelmünk középpontjában, akik néhány éve csodálkozó 

tekintetű kisgyermekként lettek líceumunk közösségének tagjai. Ma pedig majdnem felnőtt 

fiatalok állnak előttünk, s mi, tanárok, nevelők a szülőkkel együtt büszkén láthatjuk, mekkora 

változáson mentek keresztül a mögöttünk álló évek során – fogalmazott az intézményvezető. 

 

Takaréklángon a turizmus Kárpátalján 
2024. október 27. – KISZo.net 

A Kárpátaljai Magyar Turisztikai Tanács (KMTT) az Árpád Vezér Látogatóközpontban 

(Tiszacsoma) tartotta éves közgyűlését. A résztvevőket, a turisztikai tanács tagjait, a meghívott 

vendégeket, akik között ott volt Papp Ferenc, az ungvári főkonzulátus konzulja, Mester András, 

a KMTT elnöke köszöntötte. beszámolójában elsőként az elmúlt esztendőkre tért ki, melyek a 

turizmus szempontjából igen szűkösnek mondhatók. Ami egyértelmű, hiszen a turizmus talán 

az egyetlen olyan ágazat, amely se a Covid, se a háború alatt lényegében nem tudott, nem tud 

működni. Jusztin Miklós, a beregszászi külképviselet konzulja köszöntőjében kifejtette, 

manapság nagy szükség van arra, hogy erőinket összefogva őrizzük azt a különleges értéket, 

ami körülvesz bennünket. 
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Negyedik alkalommal indult el a II. Rákóczi Ferenc Futsal Bajnokság 
2024. október 27. – Karpat.in.ua 

A Beregvidék és Kígyós futsal csapatának küzdelmével kezdődött a II. Rákóczi Ferenc Futsal 

Bajnokság, amit a beregszászi főiskola Egészség- és Sportcentrumában tartanak meg. A 

főiskolán nagy hangsúlyt fektetnek a sport és az egészséges életmód népszerűsítésére, ezzel 

összefüggésben több sporteseménynek is otthonul szolgálnak. 2021-ben hirdették meg először 

a futsal bajnokságot, amelyen akkor 12 csapat vett részt. Bár a háború miatt nehezebben tudták 

megszervezni a megmérettetést, idén is 9 csapattal tudtak elstartolni. A háború miatt sokkal 

kevesebb lehetőség van a csapatok számára, hogy megmérettessék magukat, ezért is fontos, 

hogy a főiskolán együtt örülhetnek a labdarúgás szerelmesei, mondta Sin József, a Kárpátaljai 

Magyar Kulturális Szövetség alelnöke. 

  
A forradalom kitörésére emlékeztünk országszerte 
2024. október 24. – Kepesujsag.com 

A világ minden pontján ezekben a napokban alkalmi műsorokkal, koszorúzással emlékeztek a 

20. századi magyar történelem egyik legmeghatározóbb eseményére, az 1956-os forradalomra 

és szabadságharcra. Zágrábban ünnepi fogadásra és kiállításmegnyitóra került sor. A 

történelmi esemény előtti tisztelgés jeleként idén is felvonták a forradalmi lyukas zászlót Eszék 

főterén, a Hermann-villánál pedig koszorúkat helyeztek el a magyar forradalom 

menekültjeinek otthont adott épületen lévő emléktáblánál. Ünnepi fogadás és 

kiállításmegnyitó Zágrábban. A zágrábi magyar nagykövetség szervezésében az 1956-os 

forradalom és szabadságharc évfordulója alkalmából a Klovićevi dvori Galériában Eszmény és 

valóság: A magyar festészet első aranykora és a modern horvát művészet kezdetei című 

kiállítást nyitották meg. A történelem során először érkeztek Zágrábba a legértékesebb magyar 

nemzeti műalkotások. 

 

A magyar Országgyűlés nemzeti összetartozás bizottságának a küldöttsége a 

Drávaszögbe látogatott 
2024. október 24. – Kepesujsag.com 

A múlt héten kétnapos látogatásra érkezett Horvátországba a magyar Országgyűlés Nemzeti 

Összetartozás Bizottságának (NÖB) a küldöttsége Pánczél Károly bizottsági elnök vezetésével. 

A testület tagjai megbeszélést folytattak a Horvátországi Magyarok Demokratikus Közössége 

(HMDK) vezetőségével, amely a horvátországi magyarság helyzetéről tájékoztatta a 

vendégeket. A kétnapos látogatás alatt a küldöttség több horvátországi települést is felkeresett 

annak érdekében, hogy tájékozódjon az itteni magyarság helyzetéről. Ezek a látogatások 

rendszeresek, és a bizottság fontosnak tartja, hogy Erdélybe, Kárpátaljára, Felvidékre, 

Vajdaságba, Horvátországba, a magyar nemzetiségű emberek által lakott területekre többször 

is eljussanak. A horvátországi látogatás első napján a testület először a HMDK vezetőségével 
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találkozott Bellyén, ahol a horvátországi magyarság aktuális helyzetéről kapott bővebb 

tájékoztatást. 

 

Megalakulásának 25. évfordulóját ünnepelte a pulai Móricz Zsigmond Magyar 

Kultúregyesület 
2024. október 24. – Kepesujsag.com  

Pomerben ünnepelte megalakulásának 25. évfordulóját a pulai Móricz Zsigmond Magyar 

Kultúregyesület, ahová meghívták a zágrábi Ady Endre Magyar Kultúrkört is. A rendezvényen 

az alkalmi műsor mellett felidézték a kezdeteket és az elmúlt 25 év fontos mérföldköveit is. 

Pula/Póla multikulturális város, ahol számos nemzet tagjai élnek. Ennélfogva a kisebbségi 

közösségek is megbecsülésnek örvendenek. Közéjük tartozik a pulai és környékbeli magyarok 

kis létszámú, de annál összetartóbb csoportja is, amely a hétvégén Pomerben ünnepelte azt, 

hogy 25 éve megalapították a ma is igencsak aktív egyesületüket. Az ünnepségre hivatalos volt 

a zágrábi Ady Endre Magyar Kultúrkör is, a szervezet példaképként szolgált anno a pulaiaknak 

az alapításhoz. Masa Zsuzsanna, az egyesület elnöke egyetemista korában a zágrábi egyesület 

tagja volt, itt szerzett tapasztalatait igyekezett a pulai egyesületbe is átültetni. 1980-ban 

költözött Pulába, később többedmagával együtt döntöttek úgy, hogy létrehozzák az egyesületet. 

 

Hat éve tartanak néptánc-fesztivált Dályhegyen 
2024. október 24 – Kepesujsag.com 

Szombaton, október 19-én került sor a dályhegyi Petőfi Sándor Magyar Kultúregyesület már 

hagyományosnak tekinthető néptáncfesztiváljára. Az Erdődi-háton élő magyarok 

rendezvényén a hazai tánccsoport mellett csúzai, kórógyi és szentlászlói vendégegyüttesek 

mutatkoztak be. A dályhegyi Petőfi Sándor nevét viselő művelődési egyesületet 2000-ben 

újraalapították azzal a céllal, hogy ápolják és megőrizzék a hegyháti magyarság kultúráját, 

hagyományait. Az elmúlt több mint két évtizedben ez sikerült is, és tevékenységüknek 

köszönhetően kis kulturális szigetük értékeit másokkal is megismertették, ehhez pedig kiváló 

„eszközként” szolgál népi tánccsoportjuk, mely bármerre is jár(t), nagy sikert arat(ott). A 

csoport és az egyesület tamburazenekara idén több eseményen vendégszerepelt Baranya- és 

Szlavónia-szerte, ezért döntöttek úgy pár éve, hogy egy olyan családiasabb hangulatú 

rendezvényt szerveznek, melyre meg tudják hívni ezeket a tánccsoportokat.  

 

Brekinska: magyar kultúrnapot tartottak 
2024. október 24. – Kepesujsag.com 

A Lipiki Magyarok Közössége 2005 óta számos rendezvényt valósított meg, ezek közül a 

legfontosabb a magyar kultúrnap. Brekinska településen így a hagyományőrzés jegyében telt a 

hétvége. Nyugat-szlavóniai egyesületünk 2005-ben alakult, jó kapcsolatot ápol a helyi és 

környékbeli egyesületekkel. Legfontosabb rendezvénye a magyar kultúrnap, de ezenkívül 

számos más programot is megvalósít, aktív tevékenységet folytat a magyar kultúra és identitás 

megőrzése érdekében. A Lipiki Magyarok Közössége évek óta aktívan tevékenykedik Lipik 

város területén, ehhez pedig ma már az infrastrukturális háttér is rendelkezésre áll: a 
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brekinskai kultúrotthont 2 millió kúnás horvát állami támogatásból újították föl, és megépült 

a gaji játszótér is magyar kormánytámogatásból, a HMDK-nak és Jankovics Róbertnek 

köszönhetően, aki személyesen is részt vett a programon. A Szigeti István vezette Lipiki 

Magyarok Közösségének munkájáról minden felszólaló elismerően beszélt, és mindnyájan 

örömüket fejezték ki, hogy idén is sokan voltak a magyar kultúrnapon. 

 

Elektronikus sajtó 
 

 

Határok nélkül 
2024. október 24. – Kossuth Rádió 

 

Kárpát-medence szerte emlékeztek 1956. október 23-ra, és a felkelés során elesett több mint 

2600 magyarra, a megtorlási hullámban kivégzett több száz honfitársunkra, és a több tízezer 

bebörtönzöttre, internáltra.  

 

A Kárpát-medencei ünnepségek beszámolóját egy budapesti helyszínnel kezdjük. Több ezer 

Kárpát-medencei diák vett részt a Rákóczi Szövetség Glória Victis 1956-os emlékünnepségen 

és ifjúsági találkozón. A Gloria Victis 1956-os Emlékünnepség a néhai Halzl Józsefnek 

köszönhetően ma már a Rákóczi Szövetség legemblematikusabb rendezvényévé vált az elmúlt 

három évtizedben. Az eseményen résztvevő 3000 fiatal a Rákóczi Szövetség középiskolákban 

és egyetemeken működő ifjúsági szervezeteinek képviseletében érkezett a fővárosba a Kárpát-

medence minden részéből. A 1956-os emlékünnepség központi programja a Gloria Victis 

Történelmi Vetélkedő, amelynek döntőjét idén is a Műegyetem dísztermében rendezték. A 

határokon túliak közül a Királyhelmeci Gimnázium csapata lett a legeredményesebb, a 

harmadik helyet szerezte meg.  

 

Napjainkban sorsfordító időket élünk, habár nem állnak határainkon ellenséges hadak, 

hangzott el szerda este Szabadkán, a Vajdasági Magyra Szövetség 56-os megemlékezésén. A 

hősök bátorságának méltatása mellett az aktuálpolitikáról is több szó esett, mint a korábbi 

években. Az ünnepség szónokai Barthel-Rúzsa Zsolt, Magyarország Honvédelmi 

Minisztériumának államtitkára és Pásztor Bálint, a VMSZ elnöke a magyar érdekek szuverén 

kinyilvánításáról is beszélt.  

 

Csendes főhajtással emlékeztek az elmúlt napokban Ungváron és Beregszászon az 1956-os 

forradalom és szabadságharc hőseire.  

 

Marosvásárhelyen is megemlékeztek az '56-os forradalom és szabadságharc hőseiről. A tegnap 

esti rendezvény a belvárosi katolikus templom udvarán ökumenikus áhítattal kezdődött, majd 

https://mediaklikk.hu/musor/hataroknelkul/
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a Vár udvarán álló '56-osok kopjafájánál tartott ünnepi műsorral, koszorúzással tisztelegtek a 

szabadságharcosok emléke előtt. Az eseményen részt vett Kelemen Kálmán is, akit 1956 

novemberében a kolozsvári Bolyai Egyetem hallgatójaként tartóztattak le. 

 

Csíkszeredában is megemlékeztek szerdán az 1956-os forradalom eseményeiről. A 

tiszteletadáson Korodi Attila, a székelyföldi város polgármestere hangsúlyozta, a 

megemlékezéseknek csak akkor van értelmük, ha erőt és példát merítünk belőlük, illetve ha az 

utókornak megtanítjuk milyen törékeny a szabadság. A székelyföldiekkel emlékezett Gulyás 

Gergely, a Miniszterelnökséget vezető miniszter is.  

 

Több tucat barcasági magyar, köztük hétfalusi csángó fiatalok, teológusok és lelkészek 

szenvedtek azért, mert 1956-ban rokonszenveztek a magyarországi forradalmi eseményekkel, 

és ők maguk is kifejezték szabadságvágyukat. Hosszú éveket töltöttek Románia különböző 

börtöneiben, illetve a Duna-deltába kényszermunkára száműzve. Rájuk emlékezik Négyfalu 

közönsége évről évre a Hosszúfaluban állított kopjafánál, ám idén a cserkészek kérésére a 

sorsokról, az átélt büntetésekről, történetekről is hallhattak a jelenlevők. 

 

Románia haszonélvezője volt a magyarországi ’56-os forradalomnak – jelentette ki a temesvári 

megemlékezés előadója. Halász Ferenc történész felidézte a történelmi korszakot és a 

temesvári megmozdulásokat is az Új Ezredév Református Központban megtartott 

rendezvényen. A rövid orgonakoncerttel zárult megemlékezés után Lehőcz László az előadót és 

a fő szervezőket kérte mikrofon elé. 

 

A székelyudvarhelyi utcákon elhelyezett hangszórókból a Kossuth Rádió korabeli adáshangja 

szólt tegnap este - amint arról tudósított ’56 okt. 23-án, hogy a forradalmárok Budapesten 

egyre nagyobb tömeggé állnak össze. Ez adta a különleges atmoszféráját, no meg az égő fáklyák 

annak a megemlékezésnek, amelyen cserkészek, városvezetők, egyházi méltóságok, és – amint 

véletlenül kiderült – egy székelyudvarhelyi elítélt, áldozat is részt vett. Hosszú sorokban 

kígyózott végig a város lezárt főterén, és az ünnepség központi helyszínére érkezett meg, az 

Üldözöttek és Áldozatok emlékművéhez.  

 

Fáklyás felvonulással, előadással emlékeztek az 1956-os forradalomra Nagyváradon. Az 

esemény a városháza dísztermében kezdődött, majd a résztvevők a Partiumi Keresztény 

Egyetem belső udvarába érkezve megkoszorúzták az ott lévő 56-os emléktáblát. Több mint 

félszázan vonultak végig fáklyákkal Nagyvárad központjából a Partiumi Egyetemig, így 

emlékezve az 1956-os forradalomra. A város kötődik az 56-os eseményekhez: annak idején 

Váradon alakult meg a Szabadságra Vágyó Ifjak szervezete, akik szolidarizáltak a forradalom 

eszméjével. A fiatal tagokat, miután betöltötték 18. életévüket a kommunista hatalom 

börtönbüntetésre ítélte. 
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Határok nélkül 
2024. október 25. – Kossuth Rádió 

 

Közösen tartott sajtótájékoztatót október 23-án, Kolozsváron Csoma Botond, az RMDSZ 

Kolozs megyei képviselőjelöltje, valamint Lázár János, Magyarország építési és közlekedési 

minisztere. Ferencz Ádám összeállításában elsőként Csoma Botondot halljuk. 

 

A júniusi romániai önkormányzati választásokon Soós Zoltán, Marosvásárhely polgármestere 

újabb 4 évre kapott bizalmat a város polgáraitól. A városvezető ma tette le hivatali esküjét, így 

kezdetét vette második mandátuma. A régi-új polgármestert eddigi munkájáról és a következő 

4 évre szóló terveiről is kérdezte munkatársunk. 

 

175 éve halt meg Szacsvay Imre, az 1848–49-es forradalom és szabadságharc országgyűlésének 

mártír jegyzője. Az RMDSZ Bihar megyei és nagyváradi szervezete együttműködve a történelmi 

magyar egyházakkal és a Szacsvay Imre Általános Iskolával október 24-én ünnepi műsorral 

tisztelgett Szacsvay Imre emléke előtt. 

 

Pósánné Rácz Annamária, a Kulturális és Innovációs Minisztérium felsőoktatásért és 

felnőttképzésért felelős helyettes államtitkára munkalátogatáson járt a II. Rákóczi Ferenc 

Kárpátaljai Magyar Főiskolán. Majd részt vett a Napsugár Hagyományőrző Gyermekcsoport és 

a Tulipán Tanoda Magyar Népművészeti Iskola növendékeinek koncertjén, és okleveleket adott 

át a Csoóri Sándor Program által támogatott szervezeteknek. 

 

A Csoóri Sándor Programban Felvidéken 59 szervezetet díjaztak idén. Ők együttvéve mintegy 

85 millió forint támogatásban részesültek. A felvidéki Ógyallán, Füleken, Zselízen és Nagyidán 

a napokban vették át a támogatásról szóló okleveleket a díjazottak. 

 

Csütörtökön Junior Príma díjat kapott az Ismeretterjesztés és média kategóriában Debreceni 

Kamilla, az ungvári TV21 munkatársa, az MTVA kárpátaljai tudósítója. Kamillával az MTVA 

székházában beszélgettünk. 

https://mediaklikk.hu/musor/hataroknelkul/

